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En este documento, de contener datos de carácter personal objeto de protección, éstos se encuentran
omitidos -sustituidos por asteriscos (*)- en cumplimiento del Reglamento General de Protección de
Datos (UE) 2016/679.

ACTA - CONSELL SOCIAL DE LA CIUTAT DE VALÈNCIA

SESSIÓ ORDINÀRIA CONSELL SOCIAL DE LA CIUTAT DE VALÈNCIA DEL DIA 2
DE MARÇ DE 2020

En l’Hemicicle de la Casa Consistorial de la ciutat de València, sent les 18:00 hores, del
dia 2 de març de 2020, davall la Presidència de la senyora Elisa Valia, es va reunir en sessió
ordinária, prèvia convocatòria a este efecte, el Consell Social de la Ciutat de València, amb
l’assistència dels membres següents:

Grup I

Grup Compromís                                    Sra. Luisa Notario Villanueva    

Grup Compromís                                    Sra. Isabel Lozano Lázaro

Grup Compromís                                    Sr. Pere S. Fuset i Tortora

Grup Socialista                                       Sra. Mª. Teresa Ibáñez Giménez

Grup Ciutadans                                       Sr. Fernando Giner Grima

Grup Vox                                                 Sr. José V. Gosálbez Paya (S'absenta en el punt 2)

Grup II

Confederació Empresarial Valenciana         Sr. Miguel Burdeos Bañó

Confederació Empresarial Valenciana         Sra. Eva blasco García

Unió General de Treballadors                      Sra. Elvira Rodenas Sancho

Comissions Obreres                                     Sr. Rafael Cordoba Bustamante.

Grup III

Federació AA.VV. de València                  Sra. Mª. José Broseta Serrano

Federació AA.VV. de València                  Sr. Antonio Plà Piera

Unió de Consumidors de València             Sr. Vicente Inglada Alcaide

COCEMFE                                                 Sr. Pascual Castelló Bellver
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FAPA                                                          Sr. Marcos Pastor Galiano

Grup IV

Ajuntament de València                           Sr. José Ignacio Pastor Pérez

Ajuntament de València                           Sra. Nuria Díez Fora.

Generalitat Valenciana                             Sra. Mª. Jesús Pérez Galant 

Grup V

Universitat Politècnica de València           Sr. José Luis Navarro Herrero

Universitat de València                             Sr. Jorge Hermosilla Pla

Cámara València                                       Sr. José Bernardo Noblejas Pérez

València Port                                             Sr. Manuel Guerra, s'absenta en el punt 3

Unió Professional de València                 Sr. Salvador Puigdengolas, en substitució de 

                                                                  Mª. Auxiliadora Borja Albiol.

CEU Universidad Cardenal Herrera        Sra.  Mª José González Solaz

 

 

Assistixen  el Sr. Alcalde, Joan Ribó Canut,  el Sr. Jordi Peris, la Sra. Mercedes Casanova i
els regidors del Grup Municipal Popular, Sr. Juan Giner Corell i Sr. Carlos Mundina Gómez i el
Sr. Albert Marín Sanchis, Tesorero de COCEMFE, actuant com a Secretari, el Sr. Hilario
Llavador Cisternes.



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 +

yv
a 

LQ
kL

 V
rY

i 
M

Q
i5

 A
H

JV
 a

z2
8
 Q

8
w

=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARIA GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I
DEL PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 10/01/2022 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 2 DE MARÇ DE 2020 3

1 RESULTAT: APROVAT
ASSUMPTE:
Aprovació, en el seu cas, de l'acta de la sessió anterior de data 11 de novembre de 2019.

Pregunta la presidència si algun membre del Consell ha de formular alguna observació a
l'acta de la sessió de 11 de novembre de 2019, prèviament distribuïda amb la convocatòria. No
havent-hi cap observació, va quedar aprovada per unanimitat, amb l'abstenció de les persones que
no van assistir a la sessió anterior, d'acord amb allò que s'ha prescrit en l'article 91 del ROF. 

2 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Donar compte de l'aprovació definitiva del Pla Especial de Protecció (PEP) de Ciutat Vella.

La Presidenta cede la palabra a la Jefa de Servicio de Gestión de Centro Histórico, Sra.
Mercedes Casanova:

La Sra. Mercedes Casanova indica que está aquí en representación de la concejala Sandra
Gómez que ha tenido un incidente hoy a mediodía y excusa su asistencia porque no va a poder
venir.

Su intervención es la siguente:

Respecto al Plan Especial de Protección de Ciutat Vella, recientemente aprobado, este
pasado mes de febrero, decir, que es un documento de especial relevancia en el planeamiento
que incluye la sub-área identificada como recinto amurallado de Ciutat Vella del conjunto
histórico central de València Vella y además, esto es una novedad del Plan, el territorio
adyacente a ella que pertenece al entorno de protección de los monumentos incluidos en el

perímetro de su ámbito. Comprende una superficie total de 2.264.814m  donde hay prevista una2

edificabilidad residencial de 3.108.770m  y una edificabilidad terciaria de 387.447m  de techo.2 2

En conjunto, el plan disminuye la edificabilidad en todo el ámbito en 6.830,84m  de techo, para2

una población potencial de 28.173 habitantes.

En cuanto al objeto del plan se trata, esto también es una novedad, para un documento de
planeamiento porque por primera vez contiene la regulación patrimonial, urbanística y
paisajística de los bienes inmuebles y espacios que integran el conjunto histórico de Ciutat
Vella.

En cuanto al objetivo general de este plan, diría que ha sido la revisión y refundición de
todo el planeamiento de Ciutat Vella en un único documento, piénsese que hasta la aprobación
definitiva existían, además de los cinco conocidos PEPRIS, Planes Especiales de Protección y
Reforma Interior de los cinco barrios, hasta un total de 51 instrumentos de planeamiento más en
vigor, lo que generaba una enorme dificultad a la hora de la gestión urbanística y patrimonial
del ámbito.

En cuanto a los objetivos específicos del Plan, los podemos clasificar en doce puntos:

La regulación de la estructura urbana.
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La regulación arqueológica.

La rehabilitación residencial.

La regulación de usos y actividades, esto ha sido uno de los temas estrella y polémicos
también durante la tramitación del Plan.

La regulación de las dotaciones y usos públicos sobre edificios y espacios del centro
histórico.

La calificación de los elementos impropios distorsionantes e inarmónicos del patrimonio
edificado.

La regulación del derribo sustitutorio y el régimen de la nueva edificación a través de las
nuevas normas urbanísticas.

La regulación de la publicidad, el tratamiento del espacio público, con los grandes
proyectos que en estos momentos están sobre la mesa en el Ayuntamiento de València de las
grandes plazas.

La estructura viaria, la regulación del uso, accesibilidad y estacionamiento de vehículos
con la prioridad de los recorridos peatonales, una también de las cuestiones yo creo a destacar y
de enorme trascendencia en esta legislatura, en la que ya estamos avanzados.

La gestión posterior del Plan y por último el catálogo de bienes y espacios protegidos con
la definición de los grados de protección y los niveles de intervención.

En cuanto a la problemática del Plan, se puede resumir en seis puntos fundamentales; en
primer lugar la recuperación del tejido residencial en crisis en Ciutat Vella; la recuperación de
las áreas degradadas a través de las unidades de ejecución, todos tenemos en la cabeza cuando
pensamos o paseamos Ciutat Vella los vacíos urbanos que todavía nos encontramos; la mejora
de los equipamientos; la revitalización de usos y actividades económicas, una parte importante a
través del comercio tradicional; la mejora de la calidad del espacio público, del paisaje urbano
y de la movilidad y la conservación y puesta en valor del patrimonio.

Bien, respecto de estas cuestiones que acabo de citar, el Plan establece en cuanto a la
calificación del suelo, dos áreas de calificación, dos grandes áreas de calificación, el área de
calificación de uso residencial y un área de calificación de uso terciario exclusivo.

Como novedades del plan en el área de calificación de uso residencial se han establecido
unos determinados sub-ámbitos, en los que se fijan condiciones particulares y diferenciadas
para cada uno de ellos. A destacar entiendo que sería el ámbito, sub-ámbito de predominancia
residencial en la que se ha establecido una restricción muy importante con respecto al
planeamiento vigente, a los PEPRIS y resto de instrumentos de planeamiento, una restricción de
los usos hoteleros y turísticos.

En segundo lugar, tenemos en el sub-ámbito de comercio tradicional y establecimientos
emblemáticos así como en el sub-ámbito de entornos de protección de bienes de interés cultural,
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se produce también en el Plan, se propone una restricción de usos de restauración, a partir de la
entrada en vigor del Plan en estos sub-ámbitos queda totalmente prohibido la nueva
implantación de nuevos restaurantes.

Respecto de las áreas de calificación de uso terciario exclusivo, también hay cuatro
sub-ámbitos diferentes son las que quedan reservadas para la implantación de usos terciarios,
obviamente, y aquí el Plan ha introducido un nuevo uso que es una novedad, porque no era un
concepto, una categoría desconocida urbanísticamente, el uso terciario vivienda turística, hasta
la fecha en el Plan General no había ninguna regulación, obviamente, en los PEPRIS tampoco,
pero si se a partir del año 2015 sí empieza a haber una demanda importante en el Ayuntamiento
de València para la implantación de viviendas turísticas además de la proliferación que surge en
la ciudad y concretamente en el ámbito de Ciutat Vella sin una regulación específica que fijase
las condiciones establecidas. El PEP de Ciutat Vella es pionero en ese sentido, es el primer
instrumento de planeamiento en la Ciudad que contempla una regulación específica, hace una
regulación bastante restrictiva que no será seguramente extrapolable al cien por cien al resto de
la ciudad, porque Ciutat Vella tiene unas características y una problemática, como he dicho
antes de, concretamente, una recuperación del tejido residencial, hace que sea mucho más
restrictivo que en otras zonas que a lo mejor, incluso puede ser interesante el promover este tipo
de actividades turísticas o de otro tipo porque la dinámica del mercado es trepidante y no
sabemos de un año para otro las modalidades que pueden surgir.

Respecto a la vivienda turística muy brevemente, pero sí creo que es importante decir que,
se han establecido dos tipos de viviendas turísticas, el Plan les llama vivienda turística TVT-v1 y
la TVT-v2. La v1 se puede implantar en todo el ámbito de Ciutat Vella, da lo mismo cual sea el
barrio y su sub-ámbito de predominancia, puedes estar tanto en un sub-ámbito de
predominancia residencial como terciario, pero requiere unas condiciones muy particulares y
muy restrictivas. En primer lugar, tiene que ser el domicilio habitual de la persona que pone en
alquiler esta vivienda, hay que estar empadronado por un máximo de 60 días, tiene que disponer
del correspondiente título habilitante que autorice la ocupación. Y por último su uso no debe, o
no debe o no puede estar prohibido por los estatutos de la comunidad de propietarios.

Y en segundo lugar, el Plan regula la vivienda turística profesional la que llama v2, esa
solo se puede implantar en el área de calificación de uso terciario, es decir, en toda el área de
predominancia residencial no podría implantarse este tipo de viviendas turísticas profesionales,
da lo mismo que estén en planta primera en planta segunda, no se puede poner vivienda turística
profesional en ningún sitio del ámbito de predominancia residencial. Y además de tener que
estar en el ámbito que le corresponde tiene que ser, estar, en edificio de uso exclusivo y cumplir
las condiciones establecidas en el Decreto 91/2009 del Consell o la normativa que, en su caso, la
sustituya.

Bien, en cuanto a la conservación y puesta en valor del patrimonio, he de decir que el
Plan Especial de Protección de Ciutat Vella contiene 51 bienes de interés cultural y 115 bienes
de relevancia local que conforman la ordenación estructural del Catálogo, una sección
patrimonial con 2.102 elementos protegidos, una sección natural con 188 y la sección de paisaje
con 7 unidades de paisaje.

Las novedades del Plan en materia patrimonial serían la incorporación de 416 nuevos
elementos a conservar, inmuebles representativos de distintos tipos edificatorios tanto de la
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arquitectura tradicional como la correspondiente a las reformas urbanas de finales del siglo XIX
y del siglo XX, que se corresponden con la avenida del Oeste, Mª Cristina y su encuentro con la
calle San Vicente, Poeta Querol y Barcas y por último se incluyen también, como una novedad
en el Plan, los inmuebles representativos de la arquitectura moderna, incluyendo el movimiento
moderno y la arquitectura industrial.

Se incorporan además, en el Catálogo de protección 49 nuevos establecimientos
emblemáticos destinados a aquellas actividades comerciales de carácter tradicional y artesanal
vinculadas a la actividad de carácter tradicional de nuestra ciudad y se incorporan elementos
urbanos presentes en la escena urbana, bustos, esculturas, fuentes, inscripciones epigráficas de
época romana, diversa señalética, números de policía e incluso adoquinados o pavimentos del
siglo XIX pertenecientes, presentes todavía en Ciutat Vella, etc.

Respecto de la gestión urbanística, bien, yo creo que también es uno de los asuntos
importantes por lo que comentaba al principio de la exposición, todos tenemos presentes los
vacíos urbanos que todavía quedan en Ciutat Vella, la mayoría, yo diría que todos, se
corresponden con las antiguas unidades de ejecución de los PEPRIS que por distintas razones,
fundamentalmente por razones urbanísticas fueron inviables, y no se pudieron desarrollar, el
Plan ha revisado todas las unidades de ejecución de manera, para hacerlas viables, y al final se
han reducido a 6, quedan 2 en el barrio del Carmen, la de la muralla musulmana y la la unidad
de ejecución 22 del Carmen en la calle Guillem de Castro, Liria y Gutenberg, 1 unidad de
ejecución en el barrio de Seu Xerea y 2 en Velluters.

El criterio que se ha seguido para la redelimitación de las unidades y la nueva ordenación
prevista son los nuevos criterios patrimoniales que se separan de los criterios que en su día
dieron lugar a las unidades de los PEPRIS, ahora se ha buscado recuperar la trama histórica,
mantener en la mayor medida posible la arquitectura tradicional, como es el caso, de la unidad
de ejecución 22, donde quedan todavía en pie, en mal estado, pero quedan en pie, y tenemos la
suerte que nos ha llegado a nuestros días naves industriales que, en este caso, a pesar de estar
incluidas dentro de la unidad de ejecución se protegen y se les asigna un uso terciario con el fin
de viabilizar su gestión.

Creo que es también interesante destacar que es el primer instrumento de planeamiento
que tiene cumplido la exigencia de la ley de la perspectiva de género. El Plan contiene un
informe de impacto de género en el que se ha realizado un diagnóstico, en el que las
conclusiones son, que Ciutat Vella es un distrito envejecido con predominio de mujeres,
Velluters concretamente es una zona de alto riesgo de violencia doméstica e infantil. Se ha hecho
un análisis de calidad urbana del espacio público en 115 espacios ejecutados, tanto a nivel de
expertos como por la población, llegando a la conclusión de que la mayoría de los espacios
presentan una baja calidad y el 72% de ellos tiene diseño inclusivo malo, poco iluminado, poco
seguro, escaso arbolado, falta de sombra, mobiliario escaso, etc.

En el Plan se adoptan toda una serie de medidas para eliminar dichas desigualdades, se
hace una regulación, se incluye una regulación en las normas urbanísticas en el art. 8.4 de las
condiciones que deberán cumplir los proyectos de urbanización de los espacios públicos
estableciendo diversos parámetros urbanísticos que inciden en la mejora de la calidad urbana y
paisajística del espacio público desde la perspectiva de género.
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Se identifica la red de espacios comunes y elementos de conexión en el plano de
ordenación 013, se prevén equipamientos de proximidad que faciliten las tareas diarias de las
mujeres, de los niños y las niñas y se prevén acciones de refuerzo a la difusión, información y
sensibilización a la perspectiva de género.

Respecto del estudio de viabilidad económica el plan contiene asimismo un estudio de
viabilidad económica y memoria de sostenibilidad económica. Se justifica la viabilidad y la
sostenibilidad económica del Plan con el desarrollo de seis unidades de ejecución, de las que ya
he hablado, dentro de una misma área urbana homogénea, el área 1 del Plan Especial De
Directrices De Calidad Urbana, la obtención por expropiación de 29 equipamientos públicos y
suelo dotacionales, la obtención de cinco zonas verdes y urbanización de las mismas, siete
actuaciones de reurbanización singulares que se corresponden con Plaza de la Reina, el espacio
libre de la Plaza del Mercado, el entorno de La Lonja y de los Santos Juanes, el entorno de la
plaza de la Ciudad de Brujas, Juan de Vilarrasa, la sección viaria en parte de Guillem de
Castro, la plaza de San Agustín y la retirada de las estaciones de servicio que todavía se
encuentran en Ciutat Vella. Así como cuatro programas de paisaje.

Al final la inversión global municipal es de 72.915.000,24 euros. Los gastos de puesta en
funcionamiento de los dotacionales que están previstos en el Plan, como es el caso de la nueva
biblioteca en la plaza Tabernes de Valldigna, insisto el gasto de la puesta en funcionamiento
todos los dotacionales previstos de 4.782.611 euros. Los ingresos resultado de la gestión
urbanística asciende a 3.585.000,92 euros, y el total de las inversiones a cargo del presupuesto
municipal resulta de un total de 74.112.542,26 euros.

El Plan se proyecta, en la ejecución del Plan en 20 años lo que supone tomando como
referencia el capítulo VI de inversiones del presupuesto municipal del 2018, un 8,1% importe del
capítulo VI justificando que su gasto es asumible por parte del Ayuntamiento a la vista del
crédito inicial anual estimado que podría ser a ajustado a la periodificación propuesta por el
Plan.

Por último, referirme a la tramitación administrativa, el Plan se inició en el 2017 con la
evaluación ambiental y territorial estratégica, el 20 de abril de 2018 por la Junta de Gobierno
Local, en su calidad de órgano ambiental y territorial estratégico, emitió un informe favorable
en el procedimiento simplificado de evaluación ambiental y territorial estratégica por considerar
que el Plan no tenía efectos significativos sobre el medio ambiente. El 22 de febrero de 2018 se
produjo la primera suspensión de licencias para todos los usos hoteleros, que ha finalizado el 26
de febrero que fue la publicación, el 26 de febrero de 2020 finalizó el plazo de dos años de
suspensión de usos hoteleros; la primera información pública del Plan fue el 22 de febrero de
2019, en la que se presentaron 72 alegaciones, perdón, se presentaron el 28 de junio de 2018 se
presentaron 165 alegaciones, lo que dio lugar a una modificación de introducir las
modificaciones pertinentes en el documento, y la segunda exposición pública por 20 días, el 22
de febrero de 2019, donde se presentaron 72 nuevas alegaciones.

El Ayuntamiento Pleno, el 14 de noviembre de 2019, aprueba provisionalmente el Plan
Especial de Ciutat Vella, y por último la Comisión Territorial de Urbanismo de la Consellería de
Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, el 13 de febrero de 2020 aprueba
definitivamente cuya publicación ha sido el 26 de febrero de 2020.
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Quedo a su disposición para las preguntas.

La Sra. Valía le agradecer la exposición, y pregunta si alguien quiere plantear alguna
cuestión y recuerda, por favor, digan el nombre antes de comenzar para que quede grabado.

Interviene el Sr. José Ignacio Pastor, membre funcionari de l’Ajuntament y manifiesta:

Crec que és molt interessant i moltes gràcies per la informació i a més crec que en el que
se’ns ha enviat la informació és detallada, …. Plans de tot hi ha. L’única pregunta de referència
és per què no es fa en valencià complint la normativa del reglament en valencià, i els carrers, els
plans d’alçada estan en els noms antics i no en el nomenclàtor actualment aprovat. És una
qüestió que ens aclarim tots, però Ciutat Vella ha de ser cap i casal significatiu per utilitzar en
valencià també com el castellà.

La Sra. Casanova, le informa que el Plan Especial de Ciutat Vella está valenciano por
supuesto y en castellano. Añade que entiende que en cuanto a la recuperación de lo que son los
elementos catalogados de toda la cartelería del ámbito de Ciutat Vella se ha respetado tal y como
nos ha llegado, no creo que haya ningún cartel, si se refiere a los elementos incluidos en el
catálogo de protección, ningún cartel que se refiera a ninguna calle de Ciutat Vella que no haya
respetado estrictamente los valores patrimoniales que tenía el elemento.

Informa que en la documentación que se ha remitido, se envió un borrador de un dossier,
pero en el Plan, que sí que se ha enviado el enlace para que se consulte el Plan en la web entiendo
que está…, pero lo revisarán porque en principio la versión en valenciano debe estar, pero puede
ser que haya alguna cosa se haya pasado.

La Sra. Valía agradece la aportación.

El Sr. Albert Marín, de COFEMCE València interviene y manifiesta que:

Quan has parlat dels vivendes turístics en el tipus 1, dius que una de les condicions era
que fora el domicili habitual de la persona, això vol dir, ¿que es permeten la renda per
habitació? Què no pots llogar la vivenda si és el teu propi domicili?

La respuesta de la Sra. Casanova dice: 

Si eso lo que quiere decir es, que como tiene que ser la vivienda habitual una de las cosas
que hay que acreditar. En estos momentos, como para poder inscribirse en el Registro de
turismo hay que pedir un informe de compatibilidad urbanística y para que ese informe de
compatibilidad urbanística. Y para que ese informe de compatibilidad urbanística el
Ayuntamiento lo emita requiere una serie de condiciones, una es, que estés empadronado, que
sea tu vivienda habitual, tienes que estar empadronado. Y siendo tu vivienda habitual la puedes
ceder en alquiler por un máximo de 60 días. O sea que, que no se puede ceder en alquiler 60
días una vivienda que tienes cerrada el resto del año, tiene que ser la vivienda habitual.

Lo de que sea una vivienda habitual es una cuestión que se nos plantearon desde la
Consellería ciertas dudas, porque iba más allá de lo que era la regulación estrictamente
autonómica, pero el Ayuntamiento después de analizarlo y estudiarlo y ver que el objetivo de lo
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que pretendíamos, era mantener, recuperar el tejido residencial la fórmula era que estas
viviendas que se quieren implantar en el área de predominancia residencial tenia que ser la
vivienda en la que vive esa persona. Tienes que residir en esa vivienda, si no, no es posible
(hablan, no se entiende).

Un máximo de 60 días que es lo que se ha entendido que pueden coincidir los periodos
vacacionales, pues que es lo que cuando una persona que reside en esa vivienda, pues se va de
vacaciones o sale la Semana Santa o se va a las Fallas….

La Sra. Valía, pregunta si hay alguna palabra más.

Interviene el Sr. José Bernardo Noblejas, en representación de Cámara València y
manifiesta que en toda la explicación que se ha dado no ve resuelta, el tema de la carga y
descarga en el Example.

La Sra. Casanova le informa que eso es una cuestión que es ajena a lo que es el Plan
Especial de Protección. La carga y descarga es una cuestión que con el Plan especial
evidentemente no hay ninguna objeción, pero tendrá que regularse a través de los servicios
correspondientes y la normativa municipal correspondiente, pero no es objeto de este Plan, la
cuestión concreta de la carga y descarga.

La Sra. Valía le aclara que se ha referido al Ensanche y, esto es un Plan Especial del
Distrito de Ciutat Vella.

El Sr. Noblejas manifiesta que lo sabe como se está hablando de Ciutat Vella, de lo que se
va a hacer aquí, cuando no se ha terminado lo del Example, entonces, ¿a quien nos dirigimos
para que nos resuelva este tema? (hablan, no se escucha) ¿en ruegos y preguntas? Muchas
gracias.

Interviene el Sr. Juan Giner, concejal del Partido Popular, en el Ayuntamiento y expone
literalmente:

Quería felicitar por la exposición, creo que ha sido clara, creo que pone en valor lo
positivo de este instrumento de planeamiento, esa capacidad de síntesis, de aunar la
multiplicidad de instrumentos que habían, que se habían hecho a lo largo de la historia en uno
actualizado de acuerdo con las leyes, y felicitar públicamente al equipo técnico que ha estado
trabajando en ello. Pero, creo que hay que situarse, y estamos en el Consejo Social de la
Ciudad; y el Consejo Social de la Ciudad lo convoca el alcalde para que las entidades, todos los
que estáis aquí, podáis participar en las cuestiones que afectan, que son de importancia para la
ciudad. Pero aquí lo que se nos trae es un instrumento, que ya está aprobado, que ya tiene los
informes, que ya se ha pasado la exposición al público y ya está publicado en el boletín oficial
¿qué participación vamos a tener? ¿O van a tener ustedes? Yo aún la tuve, por ser miembro de
la Corporación y estar en el Pleno, pero creo que carece de sentido, si lo que se quiere es dar a
conocer es el Plan Especial, pues se puede dar a conocer de 1000 maneras, pero creo que el
Consejo Social está para que ustedes opinen, y sus opiniones sean tenidas en cuenta, y este punto
ya está en el boletín oficial y si opinan habrá que modificar el Plan que ha durado tres años de
tramitación.
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La Sra. Elisa Valía señala literalmente:

   Perfecto, muchas gracias, de todas maneras a colación de esto si quería decir que el
concejal del Partido Popular, que como yo, ha entrado en este mandato, pues a lo mejor no ha
estado muy al día de los estos temas, porque no estábamos en el consistorio efectivamente, pero
al Consejo Social de la ciudad se ha ido dado cuenta de todos los pasos que se han dado, de la
valoración ambiental, de todos los trámites importantes han tenido ocasión de comentar en ese
momento, se ha tenido ocasión de dar participación en diferentes momentos hasta la aprobación
definitiva y en cualquier caso, los planes especiales, como sabéis, los instrumentos
fundamentales de planeamiento de una ciudad, como sabéis llevan aparejados unos periodos de
exposición pública, y el Plan ha estado en exposición pública, y todas las personas de la ciudad,
entidades y organismos pueden comentar. Y que en este consejo que además, yo creo que es un
buen momento porque hemos aprobado una herramienta necesaria para la ciudad, es bueno que
lo traigamos aquí y que compartamos varias visiones, hay que alegrarse y ajustarse a la verdad,
la gente que ha querido participar, en diferentes momentos y en diferentes niveles, todo el mundo
que estamos aquí somos conscientes de que no es verdad que la gente no haya podido participar
y como concejala de Participación además, no puedo aceptar esto.

Pero los instrumentos de planeamiento, muchas gracias por el consejo, se lo agradezco de
verdad, pero lo que le quiero decir, es que los instrumentos de planeamiento ya tienen sus
periodos, son preceptivos y uno no puede no hacerlos, pero no vamos a entrar en esto.

Pasamos al siguiente punto del orden del día, esto no es un Pleno Sr. Giner, no es un
Pleno del Ayuntamiento, es un Consejo Social de la ciudad de València.

Pasamos al siguiente punto del orden del día, señor Giner, no es un Pleno, esta gente no le
importa absolutamente nada.

ACORD

El Consell Social de la Ciutat queda assabentat  l'aprovació definitiva del Pla Especial de
Protecció (PEP) de Ciutat Vella.
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##ANEXO-1738958##
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ACORD

ÒRGAN
PLE

DATA
27/02/2020

CARÀCTER SESSIÓ
ORDINÀRIA

NÚM. ORDE 
 4

UNITAT
03502 - SERVICIO GESTION DEL CENTRO HISTORICO

E-03502-2017-000028-00EXPEDIENT 10PROPOSTA NÚM. 

ASSUMPTE
DESENVOLUPAMENT I RENOVACIÓ URBANA, HABITATGE I MOBILITAT. Dona
compte de l'acord de la Comissió Territorial d'Urbanisme de 13 de febrer de 2020, pel qual
s'aprova definitivament el Pla Especial de Protecció de Ciutat Vella.

 QUEDAR ASSABENTATRESULTAT  00001-O-00004CODI

"La Junta de Gobierno Local, en sesión de 20 de abril de 2018, en su calidad de órgano

ambiental y territorial, emitió informe ambiental y territorial estratégico favorable en el

procedimiento simplificado de evaluación ambiental y territorial estratégica del Plan Especial de

Protección de Ciutat Vella.

El Ayuntamiento Pleno, en sesión de 22 de febrero de 2018 (DOGV 26-2-2018), acordó

suspender la tramitación y el otorgamiento de las licencias y declaraciones responsables de obras

y actividades para la implantación de nuevos usos terciario hotelero en el ámbito del Plan

Especial de Protección de Ciutat Vella, entonces en elaboración, a fin de facilitar el estudio de la

revisión de la ordenación urbanística.

En sesión de 28 de junio de 2018 el Pleno acordó iniciar el proceso de consultas a las 

administraciones públicas afectadas y personas interesadas en el Plan Especial de Protección

(PEP) de Ciutat Vella, y someterlo a información pública durante un plazo de 60 días,

publicándose los correspondientes anuncios en el DOGV y en el diario  de 3 deLas Provincias

julio 2018.

Como resultado de las consultas, alegaciones y participación pública, por acuerdo plenario

de 28 de febrero de 2019, se introdujeron modificaciones en el documento inicialmente expuesto

al público, que se sometieron a información pública por el plazo de 20 días mediante anuncios en

el DOGV y en el diario  publicados los días 4 y 5 de marzo de 2019,Las Provincias

respectivamente.

Por acuerdo plenario de 14 de noviembre de 2019, se aprobó provisionalmente el Plan

Especial de Protección de Ciutat Vella, acordándose su remisión a la Conselleria de Política

Territorial, Obras Públicas y Movilidad interesando su aprobación definitiva.
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ACORD

En fase de tramitación autonómica se requirió la introducción de diversas adaptaciones

técnicas y subsanaciones que fueron aprobadas por decretos de la delegada de Planificación y

Gestión Urbana de fechas 13 y 27 de enero de 2020.

Por acuerdo de la Comisión Territorial de Urbanismo, adoptado en sesión de 13 de febrero

de 2020, se aprobó definitivamente el Plan Especial de Protección de Ciutat Vella.

De conformidad con los anteriores hechos y fundamentos de Derecho, y con el dicctamen

de la Comisión de Desarrollo y Renovación Urbana, Vivienda y Movilidad, el Ayuntamiento

Pleno acuerda:

Único. Quedar enterado del acuerdo de la Comisión Territorial de Urbanismo de València

de 13 de febrero de 2020 de aprobación definitiva del Plan Especial de Protección de Ciutat

Vella."
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3 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Donar compte de la "Estratègia Urbana València 2030"

La Sra. Valía le ceda la palabra al Sr. Alcalde, Joan Ribo.

La Intervención del Sr. Ribó dice literalmente:

Hola, bona vesprada, el segon punt de l'ordre del dia, era presentar l'estratègia urbana de
la ciutat de València per al 2030. És una estratègia que volem configurar per a la dècada vinent
i la primera cosa que voldria ressaltar és que no és un pla de govern, un pla de govern ja el
tenim, és un pla de ciutat, i consegüentment implica evidentment la participació del govern de
l'oposició i implica sobretot la participació de la ciutat.

Però la ciutat no està sola, està en una comunitat autònoma, en un estat, una unitat
europea, en una organització de nacions unides i per tant tenim dos referents fonamentals, el
primer els ODS, Objectius de Desenvolupament Sostenible de l'ONU i el segon l'agenda urbana
que és la concreció d'alguna manera.

I unes preocupacions, que jo resumiria les en una sola paraula: sostenibilitat.

Sostenibilitat en dos vessants, sostenibilitat evidentment des d'un punt de vista
mediambiental, i sostenibilitat des d'un punt de vista social. A nivell mediambiental, jo crec que
ací hi ha una els sèrie d'aspectes claus, descarbonizar l'economia, la mobilitat, tots els sectors…
per a fer front al canvi climàtic, però també plantejar-nos perquè una sèrie de problemes, com el
tema dels residus, el tema de l'aigua, una sèrie de tipus.

A nivell social fer front a una altra cosa que és evident, que són les greus desigualtats
socials que estan creixent d'una forma clara i totes les enquestes els indiquen, pèrdua de capes
mitjanes que estan cada dia van a una situació pitjor i que cal fer front a aquesta situació.

Aqueixos serien els dos primers objectius, a vorer, i quin vulguem fer? La primera cosa és
posar les llums llargues no les tales. Mirar a llarg termini, vulguem fer una València entre totes i
tots, volem configurar-la per a la dècada de 2030 i també com a punt de partida de 2030 i
evidentment és una actuació transversal, és una actuació no com a govern, no com a Ajuntament,
repetís com a ciutat, per tant ha d'arribar a tots els barris, a tots els sectors socials, govern,
oposició, entitats cíviques, universitats, grups econòmics etc.

I ha d'assolir del major consens possible. La ciutat té moltes actuacions, interessos
contraposats que estem intentant fer a arribar a consensos en allò que sega possible. El consens
no és total, evidentment, hi ha postures contraposades, però hem d'aconseguir el màxim consens
possible.
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I en això una altra idea, la ciutat no està aïllada, els problemes, molts dels problemes que
tenim des del problemes de l'aigua, els problemes del fem, els problemes de la mobilitat són
problemes metropolitans, per tant ho cal estudiar des de l'àrea en la qual vivim, quan anem a
treballar, comprarem, etc.

Per tant, com ho farem. Perquè mireu, d'una manera, pensar com ho fan en I+D. El
laboratori, la planta pilot, l'empresa. Ací farem una reflexió estratègica i a partir d'ací
l'aplicarem a un lloc concret per a veure les seues possibilitats, per a analitzar els errors i
l'aplicarem per a després desenvolupar-lo.

No és una reflexió que es queda en l'aire, sinó que és una reflexió que nosaltres volem
concretar en posicions, experimentar en determinats barris, d'experimentar en diferents zones,
en quant a les diferents coses que estem plantejant.

Els òrgans col·legiats, quan ho plantegem, evidentment, és el del camí de la deliberació,
evidentment, el primer òrgan davant el qual plantegem això és el Consell Social, perquè és
l'organisme màxim en definitiva, perquè és des del primer moment, el que ha de ser l'interlocutor
clau d'aquest procés. Ací estan tots els grans sectors de la ciutat representats, i a partir d'ací
haurem de començar a debatre i haurem de començar a treballar.

Per tant, sobretot, ens interessa, primer informar-vos de la iniciativa, a continuació Jordi
us la exposarà amb més detall, arreplegar la vostra recomanacions, les vostres suggeriments,
reclamacions i el Consell Social ha de ser sempre l'espai de diàleg permanent per a elaborar
este tema que ara Jordi us comentarà i que volem que en principi dure l'any 20, 21 i 22, per a
intentar delimitar en estos tres anys el model d'estratègia Jordi et done la paraula i tu lo
expliques millor.

El Sr. Jordi Peris interviene a continuación y dice:

Moltes gracies alcalde, bona vesprada a tots, a totes.

Us vaig a presentar la proposta que us posem hui damunt de la taula per a elaborar
l'estratègia urbana valència 20-30. És el plantejament inicial sobre el que seria el procés
d'elaboració. De fet, entre les funcions del consell social de la ciutat està el donar compte sobre
els plans estratègics que es desenvolupen. Nosaltres hem volgut convocar, com a dit l'alcalde el
consell social, no mes estem començant en aquest procés amb la intenció d'incorporar la vostra
perspectiva, els vostres plantejaments en el que és la mateixa metodologia de elaboració de
l'estratègia.

Per tant, jo vaig a fer una presentació, que serà breu, perquè pense que aquest consell
social té sentit en la mesura que arrepleguem les vostres aportacions, sobretot perquè el
document es vàrem enviar fa ja uns dies , la informació la teniu i l'objectiu del dia de hui, és
sobretot, arreplegar les vostres recomanacions, els vostres suggeriments o els vostres
plantejaments sobre com podríem treballar, o com hauríem de treballar el desenvolupament de
l'estratègia urbana València 20-30.
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Bé, quina és la València que volem per a l'any 2030 i més? Aquesta és la pregunta , a la
que tractarem de respondre mitjançant el desenvolupament d'aquesta estratègia, mitjançant el
desenvolupament d'un model de ciutat que definisca com volem que siga la ciutat a partir del
2030.

Per això el que farem es incorporar al procés d'elaboració de l'estratègia unes
característiques que ja han estat mencionades avant per l'alcalde, no? La qüestió d'incorporar
una mirada a llarg termini al nostre treball, incorporar una perspectiva del conjunt de la ciutat,
estem parlant d'una estratègia global, no estem parlant d'un pla de govern, estem parlant d'un
pla de ciutat, que faça èmfasis en els elements transversals que abarquen la realitat del conjunt
de la ciutat, que incorporen com no, la visió metropolitana, que es base, com no pot ser d'una
altra manera en la col·laboració i el diàlogue entre diversos tipus d'actors que conviuen a la
ciutat de València i mes allà. Efectivament ja sabem que la ciutat no aquesta aïllada del seu
entorn … que aborde els reptes clars, que tenim actualment, l'emergència climàtica i la qüestió
de la desigualtat com els dos horitzons que han de marcar la nostra actuació i el nostre model de
ciutat de futur, i sobretot, volem iniciar un procés, que no siga un procés merament teòric o
merament de reflexió cap a d'on volem anar .

Volem vincular aquesta reflexió a la implementació pràctica d'un instrument que hem
denominat projectes demostratius, que serà l'instrument que ens permeta anar demostrant, cap a
qui es el model de ciutat que volem, al qual volem anar. D'aquesta manera, aconseguirem
sobretot, dotar d'aquesta reflexió estratègica d'uns fonaments pràctics essencials per a aterrar el
model de ciutat que volem construir col·lectivament.

Per tant aquestes serien les idees principals, partirem de varius referents, els primers, el
primer com ja s'ha mencionat són els ODS, Objectius de Desenvolupament Sostenible i la seua
concreció en les diverses agendes urbanes, que han estat elaborades tant a nivell de nacions
unides, a nivell de la unió europea, de l'estat espanyol, ara  se esta desenvolupant l'agenda
urbana de la comunitat valenciana i nosaltres ho treballarem a escala de la ciutat.

Treballarem també, mediant les que serien les eines pròpies de la planificació estratègica,
construir visions de futur, definir els reptes, treballar al voltant d'aquests  reptes, etc.  I
incorporant elements claus per el plantejament que estem fent com és la idea de la transició
urbana i ecològica i l'equitat en la defensa dels drets humans, com a referència fonamental
en aquest model de ciutat que proposem.

Bé, aquestes serien les nostres referències, no faig llarga la presentació perquè la
informació la teniu en el document, no elabore mes al voltant de la agenda urbana. Únicament,
també dir que l'agència espanyola el que planteja som 10 objectius genèrics i 32 específics, per a
desenvolupar i donar forma el que seria aquell model de ciutat mediterrània que tant beneficis
té, com models de ciutat en termes de sostenibilitat , de cohesió social, de convivència, etc. I el
formula en 10 objectius  generals i 32  específics que nosaltres hem de concretar a la nostra
ciutat. Nosaltres hem de veure com aquests objectius prenen forma a la ciutat de València i part
de la nostra tasca serà fer aquesta adaptació, de estes objectius a la nostra realitat.

I per a això plantegem una organització i un procés o una metodologia de treball.
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En quant a l'organització el primer que plantegem és la necessitat de crear o constituir un
espai molt ampli de representativitat dels diverses actors de la ciutat. Comencen treballant amb
el Consell Social de la ciutat, que como se ha dit com màxim òrgan de participació, que tenim
constituït en aquest moment, però la idea seria treballar per a, tal com es fa en la majoria dels
planes estratègics de las cuitats, constituir un espai de participació més ampli i operatiu al
voltant de la idea de un consell general, que desprès se articula en órganos más operativos de
trabajo como podría ser un comité ejecutivo. Aquest òrgan en la participació del Consell Social
de la ciutat com a part imbricat en aquest espai de representació treballaria sobretot com a
interlocutor del qual seria l'Ajuntament de València, seria el que impulsarà les activitats de
l'elaboració al voltant de l'estratègia. Ja tenim una estructura creada, molt important, en la
participació de totes les àrees de govern internes de l'ajuntament, tots els coordinadors de totes
les àrees de govern per a donar aquesta forma transversal que considerem tan necessària. I
després el treball s’articularà i es concretarà en ... metodològics que es coordinaren i
desenvoluparen al voltant dels grups de treball. Es focalitzaran en les temàtiques específiques,
que haurem de decidir, i que completarem en la formulació dels grans reptes de ciutat. Crearem
grups de treball al voltant de cadascun dels reptes que definim com a reptes fonamentals per a la
València de 2030. Aquesta és la proposta d'organització que plantegem dins del procés de
l'estratègia. I fer una proposta de cronograma, volem donar-nos al voltant de 2 anys per a
l'elaboració de l'estratègia. Pretenem que l'estratègia estiga elaborada en el primer semestre del
2022, i plantegem tres cites principals, que serien tres conferències estratègiques cadascuna de
les quals tindria una funció en aquest procés. En la primera d'elles formularien i acordarien el
que serien els grans reptes al voltant dels quals anem a treballar.

D'ací a la primera conferència estratègica seriosa treballar a partir de tot hem treballat
ja. Ja hi ha molts diagnòstics fets sobre la ciutat de valència, hi ha moltes estratègies,
concretament, hem identificat i tenim aprovades, i moltes d'elles amb un gran consens polític,
unes 19 estratègies, però moltes d'elles són sectorials o estan focalitzades en un termini temporal
curt al voltant de tres anys, quatre anys, una cosa aixína.

La primera part seria fer una síntesi de tots aquests diagnòstics, analitzar les estratègies
existents i anar a la primera conferència estratègica amb una proposta consensuada amb el
Consell Social de la ciutat de quals haurien de ser els reptes fonamentals que tenim com a ciutat
per a l'horitzó 20-30.

Després, en paral·lel, llançaríem tres processos. En primer lloc el que hem denominat un
diagnòstic de caràcter prospectiu com he dit tenim molts diagnòstics fets, però si estem pensant
en l'horitzó 20-30 necessitem un diagnostique que d'alguna manera posicione a la ciutat dins de
totes les grans tendències en les quals ens estem movent, tendències que són molt clares i que
prenen diferents formas como des de la digitalització, el canvi tecnològic o qüestions més
socials, com per exemple l'envelliment de la població i altres qüestions, que han de fer-nos
definir escenaris, trajectòries, tendències, etc. per a veure com la ciutat es posiciona davant
d'aquestes grans tendències que haurem d'afrontar.

Volem llantzar també fer un procés de participació, però no tanto un procés de
participació ad hoc per a l'estratègia. El que volem fer sobretot és veure els espais de
participació ja existents a la ciutat, els diferents consells consultius, el propi Consell Social de la
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ciutat o de la multitud de jornades, tallers, espais de diàlegs i de participació que hi ha a la
ciutat per a incorporar-los a aquest procés de reflexió i anàlisi estratègic per a saber quina és la
ciutat que volem en el 2030.

I després volem contribuir a ampliar i activar el debat públic sobre aquesta qüestió, como
tercer procés que llançaríem en paral·lel i, a partir del qual seria la primera conferència
estratègica, posaríem en marxa el que serien els grups de treball. Identificarien i acordarien els
reptes i crearíem grups de treball específicament dedicats a treballar els reptes, i plantegem
grups de treball interadministracions, participem les diferents administracions públiques, és a
dir, participen diverses administracions públiques i també els diversos actors que tenim en la
societat, alguns dels quals esteu representats ací des de la societat civil, el règim econòmic, les
universitats, etc.

Per això, ací crearíem els fluxos treballar al voltant de cada repte, però amb la
particularitat que comentava abans l'alcalde. Els grups de treball, primer, volem que siguen, no
volem que siguen grups de treball sectorials, perquè les qüestions sectorials ja les tenim resoltes
en la pròpia organització del govern; volem que siguen grups de treball que es focalitzen sobre
reptes d'un marcat caràcter transversal, perquè la realitat de les problemes la ciutat és una
realitat intersectorial, perquè els problemes es realimenten i es relacionen uns als altres. I la
segona característica és que els grups de treball al voltant dels reptes volem que es focalitzen
especificament en projectes demostratius, pert tal de no llançar un procés merament reflexiu
teòric sinó aterrar en processos en projectes demostratius que demostren a quina València estem
caminant.

Això ens dona molta flexibilitat, perquè podem treballar la estratègia a partir de projectes
que potser ja estan en marxa i ja se estan implementant y dels quals podem aprendre y
extrapolar coses per a el modelo de Ciutat València 2030. Podem partir i treballar inclòs de
grups que puden existir en aquell moment i que ja estem treballant amb algunes qüestions que se
puguem incorporar a l'estratègia y li donem este component de definició de un model de ciutat
global.

Els treballs començarien després de la primera conferència estratègica, per a les segona
conferència estratègica faríem una sistematització     de tot el treball fet, reorientaríem,
redefinirien els reptes, els projectes demostratius, la qual cosa faça falta per a reorientar la
qüestió i entre la segona i tercera conferència estratègica faríem una avaluació del pla i molt
important, definiríem el sistema de governança i seguiment que deixaríem en funcionament per
a, no sols en l'execució posterior del pla sinó en la posterior actualització i govern del propi pla,
perquè ací hem de ser conscients que el nostre objectiu, no és només redactar un pla, tindre un
document al final del procés, el nostre objectiu és deixar un sistema de governança que ens
permeta adreçar aquells treballs de caràcter estratègic d'una manera contínua perquè els canvis
actuals es produeixen d'una forma molt accelerada i posteriorment entre el 22 i el 30
probablement el pla haurem d'actualitzar-lo, haurem de modificar-lo, haurem de governar-lo
d'alguna manera. I això és el que desenvoluparíem en el sistema de governança i seguiment.

Bé, en conclusió, el que estem plantejant és una estratègia global, una estratègia de
conjunt per a tota la ciutat. I ha d'estar desenvolupada entre tots i totes, l’ajuntament podrem
impulsar aquest model però no podrem ni volem fer-lo a soles, perquè és una estratègia que ha
d'abarcar a tot el conjunt dels actors de la ciutat.
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Una idea molt important, hem volgut convocar el Consell Social de la ciutat ara, perquè
estem començant el procés, i és cert que l'estem començant, però no partim de zero, hi ha molta
treball acumulado prèvio, molt de treball que està perfectament alineat amb molts referents que
he plantejat abans, com les ODS o l'agenda urbana. La qüestió a través d'aquesta estratègia és
donar-li aqueixa dimensió a llarg termini i aqueixa dimensió estratègica per a què perdure, amb
aquesta idea de ser un treball obert, obert i consensuat. Perquè al final les estratègies urbanes o
territorials que han funcionat i que han perdurat en el temps han sigut aquelles que han estat
elaborades amb un gran grau de consens, aquelles estratègies en les quals hem aconseguit
posar-nos d'acord sobre quins són els grans reptes que tenim com a ciutat o com a territori i
acordar quals són els mínims elements que han de perdurar més enllà d'un govern, d'un període,
etc.

I finalment, donar-li molta importància al procés, al final tindrem un pla aprovat al final
d'aquests treballs, però pense que més important que el tindre un pla estratègic de la ciutat el
que hauríem d'aspirar a tindre a través d'aqueixos processos és els espais idonis per a fer un
treball i incorporar aquesta perspectiva de treball estratègica a llarg termini i global del que són
l'elaboració de les polítiques públiques de la ciutat, i no sols de les polítiques públiques, sinó les
polítiques de les administracions públiques però també les contribucions que es poden fer des de
la resta del conjunt d'actors de la ciutat o vinculats a la ciutat.

Bé, aquesta és la meua representació, ara quedem oberts a tots els vostres suggeriments,
comentaris o recomanacions que pense que seran indispensables per a formular els
plantejaments inicials dels quals serà aquesta estratègia urbana, perque això el volem fer
comptant amb vosaltres, no sols en qüestió de continguts sinó també en qüestió de forma. Per
aixo, hem convocat hui el Consell Social de la ciutat per a parlar en principi de quin és la la
vostra visió sobre com desenvolupar l'estratègia urbana de València 20-30.

La Sra. Valía pregunta si hay alguna cuestión sobre el tema y agradece la exposición del
Sr. Perís y recuerda decir el nombre:

El Sr. Vicente Inglada de la Unión de Consumidores interviene:

Bien, acogiéndome a las últimas palabras de Jordi, yo creo que sobre todo lo que se
destaca de este documento es la metodología. Yo creo que lo que es muy importante incorporar
la visión de la ciudadanía, no solo en un documento final, sino que esa visión se incorpore a la
hora de la planificación y a la hora de diseñar dichas estrategias, yo creo que partimos de la
base que esto es lo que la ciudadanía está pidiendo, que se le incorpore desde el principio en las
metodologías y por tanto creo que hoy estamos de enhorabuena, porque estamos encontrando,
por primera vez, un documento en el cual en el propio diseño vamos a participar; entonces en
ese sentido, yo creo que en ese sentido, después de ver la documentación, tenemos una muy
buena herramienta para planificar el futuro de la ciudad.

Además también se hace con un tema muy importante, que también destacaba Jordi, que
es el tema pensando siempre en la planificación estratégica con una fecha del 20-30 y eso
conlleva algo fundamental, que es el tema del consenso, yo creo que el consenso implica que no
es un plan estratégico exclusivamente de un gobierno puntual, de unos partidos puntuales, sino
que es un plan en el cual, la ciudad de València con mayúscula, la ciudadanía y nuestros
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gobernantes, independientemente del partido que sean, se dotan de un instrumento en el cual
pretenden encaminar hacia qué modelo de ciudad queremos y yo creo que ahí está un poco la
novedad, y que muchas veces la sociedad civil solicitamos a los partidos políticos, que olviden
de ese debate partidista, y que piensen en un debate reivindicativo, de ciudad, de
transformación… y precisamente esto es lo que recoge la agenda urbana a través de las ODS,
pero insisto que eso es fundamental.

Luego creo que es muy importante la propia metodología que se está trasladando, partir
del propio Consejo Social es fundamental, porque una de las reivindicaciones del movimiento
vecinal que siempre se ha hecho, es que directamente se dote de un sentido al Consejo Social y
de la representación que en él está. En ese sentido, pues es muy importante que desde el propio
Consejo Social y desde las entidades o de los sectores que formamos parte de este consejo, se
pueda empezar a debatir y hacer aportaciones. 

Viendo el documento, insisto en el que nos parece toda la metodología perfecta, se podrían
hacer algunas apreciaciones, pero creo que directamente conforme se vaya desarrollando se
podrán ir haciendo esos cambios. Creo que el tema de la evaluación habría que plantearlo como
evaluación continua que no sea solo una evaluación final que se base en unos objetivos logrados
y que se puedan incorporar. Jordi comentaba el tema, de que es verdad que de un año a otro
pueden aparecer objetivos distintos, y esto puede darle un cambio total al plan, y yo creo que eso
es importante establecer mecanismos para que se pueda incorporar estas visiones que pueden
hacer cambiar el propio plan.

Y luego creo dentro del propio Consejo Social existe, si no me equivoco, me podéis
corregir, la posibilidad que dentro del propio Consejo Social hubiera grupos de trabajo, no sé si
una buena iniciativa sería que hubiera algún grupo o algunos grupos de trabajo dentro del
Consejo Social que pudieran trabajar precisamente estos estados iniciales que plantea la
estrategia urbana, así dotaríamos también un poco de iniciativa y de trabajo continuo a este
Consejo Social, lo que sería una iniciativa muy importante, en el cual sobre todo la ciudadanía
estaríamos un poco, apoyando la estrategia de la propia ciudad y me parecería que sería algo a
valorar. Y bueno, no más, porque tampoco me quiero alargar, pero creo que es un buen
documento, es y una buena estrategia y sobre todo un buena metodología para llegar a unas
conclusiones que en definitiva tendrán que ser, como he dicho antes, las conclusiones de modelo
de ciudad de todos y todas, y eso es lo importante.

Luego si que quisiera destacar dos aspectos que comentaban, hablaba de la equidad, de la
igualdad, de los derechos, eso es fundamental, que a través de la transversalidad de todas las
áreas, pero sobre todo esos aspectos tienen que resaltarse, y ese valor reivindicativo de
trasformación y de igualdad es fundamental.

Muchas gracias, creo que esta es la línea que sobre todo tiene que coger este Consejo y
tiene que coger cualquier tipo de reflexión y documento que se haga desde el propio
ayuntamiento.

El Sr. Salvador Puigdengolas, vicepresidente de Unión Profesional Valencia, toma la
palabra y expone:
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Bueno desde Unión Profesional de Valencia entendemos que lo que es nuestra razón de
ser es la participación activa, y pues entra dentro de lo que es la colaboración y diálogo de lo
que has propuesto, nos vas a tener siempre de vuestro lado y para poder trasladar lo que es la
visión profesional a lo que es ese programa o modelo estratégico de modelo de ciudad que
queremos.

Sí que echamos de menos, en determinados apartados que os iremos transmitiendo, por
ejemplo en el apartado 3.5, los grupos de trabajo, la composición has comentado que serían
transversales principalmente, ya no sectoriales porque eso ya entendemos lo que son los planes
estratégicos, pero si enfocados a lo que son los retos y ahí es también donde los profesionales
podemos, dentro de lo que es la transversalidad de lo que es la Unión Profesional, donde
estamos compuestos por 41 colegios profesionales, divididos en 5 secciones, sanitaria, jurídica,
económica, social y técnica, donde podemos aportar nuestra visión y principalmente nuestro
conocimiento y nuestra experiencia. Por eso, os pedimos poder incluir a lo que son los colegios
profesionales, pudiendo articularlo a través de lo que es la Unión Profesional, porque ahí es
donde están 41 de los colegios profesionales, con casi cien mil profesionales colegiados.

También señalar que en el apartado 4.4 cuando comentas el tema de debate público, el
tema del ciclo de conferencias y debates temáticos, también proponemos lo que es la
colaboración como colegios profesionales principalmente porque entendemos que es una
oportunidad de poder celebrar estos debates también desde una perspectiva profesional, porque
también somos usuarios tanto de lo que es la parte de la administración como lo que es el
modelo de ciudad. Y ya no es solo es colaborar o poder participar en ellos sino también poner a
vuestra disposición lo que es la organización y nuestras infraestructuras colegiales para poder
acercar lo que es el debate a todos los usuarios, ya sea por barrios, ya sea por distritos, ya sea
por profesiones.

También en el aspecto del proceso de participación en ese 4.5 hemos encontrado pues una
parte, por decirlo de alguna forma, donde se refiere a dos colegios profesionales, por ejemplo en
la parte técnica nosotros somos 15 colegios profesionales representados en esa sección técnica,
en este caso solo habéis considerado a uno de ellos, cuando los demás también tenemos
capacidad y habilitación profesional para poder participar en lo que es el modelo de ciudad.
También en la parte económica, hay otras entidades que también pueden aportar lo que es su
conocimiento y experiencia para luego poder tener en cuenta cara a lo que es el diseño o modelo
de ciudad. Y luego también, en lo que es el proceso de participación consideramos una buena
idea ese proyecto experimental pero también haciendo participar a lo que son los colegios
profesionales, principalmente porque tenemos colegios profesionales con mucha experiencia en
lo que es materia de vivienda, colegios de administraciones de fincas, registradores, arquitectos
también colegios de ingenieros que pueden aportar ese valor. Principalmente esas experiencias,
ya no solo en temas como desahucios, ocupaciones turísticas, despoblación de las zonas
turísticas, problemas de gestión y mantenimiento de inmuebles o lo que es la gestión en cuanto a
lo que es las licencias, sino también en cuanto se nos viene encima con aquello que nos va a
cambiar totalmente como son las nuevas tecnologías, ahora estamos hablando del 5G, o el
desarrollo del 5G, pero es que ya 6G está ahí y va a ser diez veces más rápido con el periodo de
latencia de lo que es el 5G ya no solo, nos viene también la computación cuántica, nos va a
cambiar la forma de gestionarnos, la forma de comunicarnos y la forma de transportarnos, ahí
es donde queremos aportar como colegios profesionales lo que es en los que se refiere a las
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nuevas tecnologías para que la ciudad vaya por delante de la tecnología y no detrás que es como
vamos ahora mismo.

También en la gestión de servicios ciudadanos, no solo desde la perspectiva de la
eficiencia en las infraestructuras sino también de una eficiencia en los que es la utilización y el
uso de esas infraestructuras de forma eficiente. Porque si tenemos infraestructuras eficientes
pero si estamos haciendo un uso que no es eficiente, no estamos haciendo nada, por lo cual
también en esa labor de concienciación en la ciudadanía en el uso eficiente de lo que son las
infraestructuras públicas y principalmente urbanas.

Por eso consideramos recomendable y beneficioso incluir a los colegios profesionales
aunados través de Unión Profesional en todo lo que necesitéis para poder desarrollar este
proyecto. Muchas gracias.

A continuación interviene el Sr. Fernando Giner del Grupo Municipal Ciudadanos, señala
literalmente:

Hola, buenas tardes soy Fernando Giner del grupo municipal Ciudadanos, bueno Jordi,
cuando estuvimos hablando, ya te dije que puedes contar con nosotros puesto que es algo en lo
que creemos, y es más, cuando hace 4 años nos trajiste el Plan del Cabañal, yo creo que lo
apoyamos, estuvimos con vosotros apoyando para sacar adelante lo que era la asociación del
barrio porque creemos en la estrategia porque las cosas se tienen que planificar y en lo que se
iba a ejecutar, luego otra cosa es la ejecución de todo ello, pero no es el día ni el momento de
hablarlo. Pero yo me acuerdo que en el Plan del Cabañal por extrapolarlo aquí había un punto
que era el D5, que era el social, y decíamos en el Pleno cuidado con el Cabañal porque si la
parte social no se recupera luego la estrategia en su ejecución va a ser muy complicada, y se
quedó aquello un poco en el limbo y ha sido así. Respecto a esto, entendemos que es necesario
planificarlo para el 2030, pero entendemos que desde el punto de la ciudad la dificultad, desde
el punto de vista estratégico, no político, no veo como se podrá ejecutar la gestión en el corto
plazo como en el largo plazo; claro porque el equipo de gobierno, tendrá que tomar decisiones,
pero si las decisiones que toma, y ahora lo digo por lo que hace el alcalde, que compra 200
autobuses híbridos, que no son eléctricos y que vamos a estar pagándolos hasta el 2035 y me va
a cambiar todas las calles de la ciudad y me va a dejar todos los comercios cojos y que ya está
decidido todo para el 2021 ya está todo decidido ¿Qué es lo que se va a decidir de movilidad?
Entiendo que si es un reto y la idea es crear es un modelo de ciudad, se ha dicho muy bien, no de
gobierno, entiendo que es un proyecto de ciudad, pues entonces creo que hay que tomar
decisiones con más consenso como mínimo, porque no lo está habiendo.

No se está haciendo, ahora mismo se habla de sostenibilidad y ahora mismo, en el centro y
van a pasar mil autobuses por ciertas calles, la gente para ir de una parte de la ciudad al centro
va a tener que hacer transbordo y son decisiones que ya están tomadas, pero sobre todos los 200
autobuses que vamos a estar pagando hasta el 2035.

Interviene Elisa Valia, para decir que está clara la idea, de los autobuses…

El Sr. Giner le pregunta ¿pero puedo hablar? ¿Hasta dónde puedo hablar?
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La Sra. Valía, “Pues una cosa razonable, que cada uno tenga su espacio, y todo el mundo
tenga ocasión de hablar, el sr. Mundina ha pedido la palabra, el sr. Pla…” 

El Sr. Giner continua su intervención:

¿Me permite que diga alguna idea más? me parece importantísimo que en ese corto plazo
el presupuesto municipal se vaya ajustando a lo que tiene que ser la estrategia, porque en el
2019 ya lo comentamos, que había un presupuesto que no se ajustaba para nada a la estrategia
20-30. En tercer lugar, me parece importantísimo que el plan estratégico tenga formas de medir
resultados, porque lo que no se mide, no existe, sino se va a quedar todo en filosofía. Y hay una
cuarta pregunta, Jordi, que si me interesa, que este plan que se hizo en Las Naves, de las ideas
para el 2030 que está por ahí rodando y como incide en esta estrategia o deja de incidir.

Pero que quede claro, que cuentas con nuestro apoyo y con nuestra colaboración, pero
que las decisiones importantes a corto plazo que se están tomando, pues ahora mismo que se
contengan, señor alcalde, porque si no, no hay plan estratégico qué hacer, porque ya lo habrá
hecho un concejal por todos, que es lo que está pasando.

La Sra. Valía cede la palabra al Sr. Mundina.

El Sr. Mundina, manifiesta la siguiente:

Muchas gracias Elisa, delegada de Participación, señor alcalde, secretario, miembros del
consejo, mi nombre el Carlos Mundina y vengo en sustitución de María José Ferrer, porque está
convaleciente y no ha podido estar hoy aquí con todos ustedes, soy concejal del Partido Popular.

Yo si me permiten sí que quiero subrayar que València llegó preparada para el siglo XXI,
es una ciudad atractiva para vivir, para estudiar, para invertir… yo creo que se hizo una
recuperación del patrimonio histórico y cultural correcta, se preservó espacio medio ambiental
natural como el la Albufera de forma encomiable, pero esto responde al pasado. Hubo un plan
estratégico en la época que estuvo gobernando el Partido Popular que yo creo que contribuyo a
la transformación de la ciudad con tres ideas claras, que eran una estrategia urbana bien
definida, un modelo de ciudad y para mí una cuestión fundamental que es la colaboración
público privada.

Las administraciones públicas, tanto las de nivel estatal como las de ámbito autonómico y
municipal, sobre todo las de ámbito autonómico y estatal dedican, de cualquier partido político,
gran cantidad de su presupuesto global a temas sociales, la educación, la sanidad, el bienestar
social y, para inversiones, más bien queda un presupuesto reducido por que hay que atender
esas necesidades. Ahora, nos traen este plan estratégico que tengo que decir que nos parece muy
bien, le doy la enhorabuena al sr. Peris por la exposición, pero nosotros creemos que como
tercera capital de España, tenemos que intentar conseguir la mejor estrategia. Yo creo que
tendríamos que tener, sin ánimo avasallar a nadie, pero las potencialidades de València, radican
en que tenemos que ser València y no Madrid o Barcelona o cualquier otra ciudad. ¿Y esto qué
significa? Pues València, lo ha dicho el alcalde, no se puede entender como cap i casal sin su
área metropolitana, y eso tiene lo tenemos que incluir en este plan estratégico porque son
muchas las personas del área metropolitana que vienen a trabajar a València, se cifran en cerca
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de novecientas mil entradas y salidas de València, para gente que viene a trabajar o para
diversas cuestiones, y ese es uno de los parámetros a valorar.

Por otro lado, el crecimiento de la ciudad, yo creo que todos estamos de acuerdo, en que
tenemos preservar la huerta, el crecimiento no puede ser un crecimiento extensivo, está ya
limitado, ya se ha aprobado, en la revisión del plan general había dos de los sectores para
crecer, pero fuimos nosotros los valencianos los que decidimos preservar esa huerta y eso nos va
a limitar en nuestro crecimiento, digo esto porque la ciudad consolidada que tendremos que ir
completando con estas ideas del plan estratégico, y con desarrollos que están ahora vigentes,
tendremos que tener creo, siempre respetando la legislación, lógicamente, pero tendremos que
ser aperturistas en el sentido o abiertos a nuevas formas de gestión o de planeamiento, para
poder solucionar vacíos que actualmente tenemos en la ciudad y se tiene que valorar. Por
supuesto, la Albufera como ecosistema y valor medio ambiental creo que debemos seguir
apostando todos por ella y quiero terminar diciendo que ofrecemos nuestra colaboración,
pedimos que no se excluya a nadie, aquí hay una representación muy amplia de la sociedad
valenciana y, se ha dicho ya antes, pero a ver si somos capaces en este plan estratégico de poder
alcanzar el mayor consenso posible.

Me gustaría insistir en que esta estrategia urbana que sea clara se tenga cuanto antes, ya
nos ha expuesto el señor Peris, la arquitectura del proceso, pero lo que pediría que en esta
arquitectura del proceso no caigamos en una burocratización excesiva, porque a lo mejor nos
puede impedir no ser eficaces a la hora de alcanzar los objetivos y yo creo que de la parte que
lleva las riendas del plan estratégico tiene que haber liderazgos claros en áreas y departamentos
para que esta estrategia se pueda salir.

La Sra. Valía agradece al señor Mundina su intervención y concede la palabra al señor Pla.

El Sr. Pla de la Federación de Asociación de Vecinos de València, interviene y dice:

Señor alcalde, señora concejala, soy Toni Pla, de la Federación Asociación de vecinos. Sí
queremos desde nuestra asociación felicitar pues creo que, es un Consejo Social en donde se ha
tenido suficiente molla, o en este caso información para tratarse y es uno de los órganos de
participación que tenemos que fomentar en temas importantes de ciudad.

Voy a ser breve, porque hay varias aportaciones que a lo largo del proceso se irán
incorporando, pero sí dentro de esa defensa de la participación, creemos que hay un apartado
importante que a lo mejor está contemplado dentro del plan, que es bajar participativo
importante de la ciudad como son las juntas municipales y aportar a través de ellas la
exposición de este plan estratégico para que desde las distintas partes de la ciudad tengan voz en
este plan estratégico.

Igual que se ha comentado, la importancia que tiene este plan en el nivel metropolitano y
es importante también, no solamente esa visión sino dar participación o invitar a los agentes
sociales en ese ente metropolitano tanto a los movimientos sociales como a ayuntamientos.

Y hay una cosa que creo que también hemos coincidido en parte que es dar agilidad. Que
no se quede en un procedimiento, se quede en una intención, sino que se puedan ver resultados,
que puedan avanzar y puedan ilusionar a los agentes sociales que vamos a trabajar al respecto.
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Y hay una cosa también importante, ha dicho Jordi, en el tema del crear o establecer líneas
estratégicas con una serie de conferencias en un periodo de tiempo de aquí a verano la primera,
pero creo que es importante incorporar temas que si ya se han avanzado, podemos mejorar,
temas de ciudad, como es el Puerto, la movilidad, como toda la estructura ferroviaria, como el
plan de viviendas, hay cosas que ya se han avanzado pero que no podemos dejar ya cerradas, se
ha trabajado en ellas pero que podemos mejorar, sería plantear en un periodo de tiempo corto,
sobre lo que se haya aprobado, o incluso más largo y que no se queden en el tintero porque ya se
ha debatido, ya se ha trabajado, ya se ha cerrado ahí se quedan, sino que en aquello que
podamos mejorar en este plan estratégico.

La Sra. Valía le agradece la intervención al Sr Pla y cede la palabra al Sr. Marcos Pastor de
la Federación de AMPAS.

El Sr. Pastor manifiesta:

Hola buenas, comentar dues coses. Primer crec que està molt bé que l'Ajuntament
comence a mirar a llarg termini, crec que està molt bé com deia el senyor alcalde, que no es
quede en quatre anys, com deia el senyor alcalde, crec que és una demanda de la ciutadania,
una demanda general, jo crec que els polítics i les persones que som ací mirem més enllà de 4
anys. En aqueixa part molt bé. També crec que està molt bé el tema de funcionar en pilots, en
espais on es puguen provar coses, i veure si funcionen, perquè al final la inversió crec queés
menor si es comprova, que si s'entra a sac en una cosa. En ese dues coses totalment d'acord.

Després de llegir tot l'informe que heu passat, veig que hi ha molts comités, comité
general, comité executiu, comité de direcció, equip tècnic, grups de treball … s'ha dit un poc el
tema de la burocràcia i la agilitat, jo crec que és important que no ens perdem ací, perquè si ens
perdem ací perdem eficàcia. Crec que ja hi ha un Consell Social de la ciutat que ja és un òrgan
que té unes funcions, que jo ja vinc un temps llarg i crec que no s'estan complint totes les
funcions que jo llig en la web, i m'alegra molt que es faça aquesta a aposta des del Consell, que
siga una aposta a llarg termini, també veig que com apareixen molts òrgans i es perda en tants
òrgans, es perda la capacitat de decisió…

Un altre tema que tenia apuntat que és molt important, és el tema de la sostenibilitat, la
sostenibilitat en la participació, és a dir, si obliguem a la gent contínuament a la participació,
pues la gent es cansa, i si la participació és només consultiva com s'ha fet fins ara, pues la gent
es cansa més, perquè al final vas als llocs, opines, però al final es fa una altra cosa, esa
participació cansa i no és molt sostenible. No se, aportar idees sobre aquest tema és complicat,
perquè tenim temps limitat, però pense que són idees que llance des d'ací, com l'avaluació
contínua del pla que també el tenia anotat, crec que és important. Gràcies.

La Sra. Valía agradece su intervención al Sr. Pastor y le cede la palabra a la Sra. María
José Broseta.

La Sra. María José Broseta, de la Federación de Vecinos de València dice la siguiente:

Yo sinceramente, bueno, quiero dar la enhorabuena porque en el Consejo Social de la
ciudad se haya traído un plan, en el que todo el mundo, toda la ciudadanía pueda participar,
entonces, bienvenido y que sea el punto de partida ¿no? Y sí que ha dicho Jordi algo que me
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parece muy importante, es que hay que ilusionar a la ciudadanía, pero a la vez hay que
informarla, hay que informarla pero sin cansarla tampoco, pero realmente trabajando con ella
para que sienta como algo personal el trabajo que se realiza, entonces para nosotros la
información, la visualización y el consenso tienen que ser primordiales. Y también se ha dicho
aquí, que hay ya 19 actuaciones dentro de lo que es el Ayuntamiento, en el que, yo creo que
habrá de esos 19 planes estratégicos, pues que habrá algunos, que se podrán tratar
conjuntamente y exponiéndolos para que la gente pueda, realmente todas podamos opinar, pero,
y en lo que hay que mejorar pues se mejora. Y yo creo que esto es importante. Y lo que es
importante es que en nuestra ciudad, también se ha dicho aquí en este Consell, pues que estamos
hablando de la suerte que tenemos la ciudadanía de València de tener un área metropolitana
como suficientemente amplia como para trabajar conjuntamente ¿no? entonces, pues eso, bueno,
ya he dicho el estar ilusionada con este plan y sí que pediría que la ciudadanía tenemos que
tener mucha información tenemos que llegar a visibilizarlo y a la vez tener consenso.”

La Sra. Valía agradece su intervención a la Sra. Broseta y cede la palabra al Sr. Burdeus.

“Hola soy Miguel Burdeus, representante de la Confederación Empresarial Valenciana.

En primer lugar quisiera felicitar las palabras del alcalde por el proyecto que es
ilusionante y también a la Corporación municipal por el trabajo del Plan Especial de Protección
de Ciutat Vella, que supongo estará basado en la agenda sobre desarrollo sostenible y en la
agenda urbana de la ONU.

Pero, nuestra preocupación empresarial es que si actualmente tenemos problemas,
retrasos, en las licencias de obras y o en las licencias de actividad cuando nosotros, todo este
proyecto, reitero me encanta, pero cuando vayamos a aplicarlo si existe una contradicción será
música celestial todo lo que hagamos, porque a la a la hora de implementar supongo que la
sociedad civil también invertirá y participará.

Y todos estos inconvenientes están retrasando un poco la confianza de la sociedad civil,
espero que estén las dos cosas en paralelo.”

La Sra. Valía anuncia que la última palabra es para José Ignacio Pastor.

El Sr. Pastor manifiesta literalmente:

Soc José Ignacio Pastor, funcionari de l'Ajuntament del Servei de Transparència i Govern
Obert.

Jo crec que és motiu de felicitació per a tots els que estem i agrair a l'alcalde, a la
presidenta del Consell i a Jordi pel que ens han plantejat.

Jo crec que cal dotar de continguts al Consell Social, és un pla molt ambiciós i alguns
elements dels quals es recullen en el document inicial, sobretot que l'important és el procés,
estem en una societat totalment canviant i per tant el procés és el més important, perquè veuran
inputs, i ens passen coses com la que actualment està afectant ara l'opinió pública, que són
impensables, i que per tant, tindre una ciutat preparada i una àrea metropolitana preparada és
fonamental.



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 +

yv
a 

LQ
kL

 V
rY

i 
M

Q
i5

 A
H

JV
 a

z2
8
 Q

8
w

=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARIA GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I
DEL PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 10/01/2022 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 2 DE MARÇ DE 2020 44

Jo vull fer un menció especial a la implantació dels ODS, perquè 17 objectius, els 169
metes e 238 indicadors són molt importants perquè a més tenen el paraigües mundial i a més ens
permet també aprofitar l'experiència o el que marquen les bones pràctiques d'altres ciutats,
perquè es parla ja d'altres ciutats que tenen estratègia, però a més en tindre un sistema
d'indicadors normalitzats i calibrats per a tothom el mon ens permet i comparar-nos amb
aqueixa situació internacional i no sols en criteris econòmics, que també, sinó també en unes
altres plans estratègics que a vegades no es mesuren, com són els temes d'igualtat les diferencies
que se plantegen també i que per tant molt interessant.

Dir també, que com a funcionaris, crec que esmentar que de les mes de 6000 persones que
treballen a la casa al servei de la ciutat estem totalment implicats jo crec que és fonamental i a
més il·lusiona moltíssim a tots nosaltres.

D'un altra part, la pròpia regidora i presidenta d'aquest consell està implantant
l'estratègia de dades obertes de la ciutat, i per tant seria molt important que estiguera, que això
estiguera compassat amb el pla, en el sentit que un pla estratègic que va mesurant cadascuna de
les qüestions que hi ha, que hui dia el Big data i Dades obertes aplicades seria fonamental. I ací
crec que és una possibilitat d'integrar a tota la ciutat, totes les opinions polítiques, totes les
opinions socials, econòmiques de tota mena i per tant crec que és molt interessant.

I finalment dir una altra qüestió també, que és responsabilitat també de la presidenta del
consell, que és el de desenvolupar estratègies de participació molt innovadores, com són
l'estratègia de Word café, que ha utilitzat Bilbao i altre, crec que fa que no sols els sistemes
tradicionals que són molt importants fer-los, sinó buscar altres espais perquè tota la ciutadania
es trobe concernida en un procés a la seua ciutat. I per tant, posar a l'una de tota la ciutadania
aqueix .... back crec que és fonamental.

I a més crec que per la part del govern com per part dels grups polítics de l'oposició que
també representen una part de la ciutadania és fonamental arribar a consensos en allò puga ser.

Crec que també que la intervenció que ha fet Carlos Mundina d'aprofitar plans anteriors i
de veure com estan, perquè no sols hi havia un pla estratègic que s'ha oblidat, on hi havia un pla
que es quede a mig camí i no es va fer; hi ha molta Faena que fer a la ciutat i a les hores la
implicació de les universitats, del coneixement, crec que tot és un motiu de satisfacció.

La Sra. Valía le da las gracias al Sr. José Ignacio Pastor y le da la palabra al Sr. Jordi Peris.

El Sr. Peris expone:

Bé, agrair-vos les vostres paraules, els vostres comentaris, les vostres recomanacions i les
vostres valoracions, pense que no cal anar sistemàticament una a una, però si destacar algunes
qüestions que s'han esmentat i relacionades amb el plantejament que s'ha fet de l'estratègia.

Comentava Vicente Inglada la possibilitat en primer lloc, entre moltes altres coses, això de
crear un grup de treball, una comissió de treball dins del Consell Social de la ciutat. Pense que
això seria per a nosaltres una bona opció per tant d'establir una interlocució més fresca i mes
directa del que potser suposa convocar un consell social de la ciutat, pensar en clau d'una
condició de treball que siga més àgil, que s'establisca una periodicitat d'una vegada al mes o
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quan es considere, podria ser una proposta molt interessant per a donar-li agilitat i per a
respondre a alguna de les preocupacions que heu plantejat com pot ser la burocratització.

Agrair sobretot els oferiments que han fet, especialment dels col·legis professionals
respecte d'infraestructures, involucrar-los en les diverses activitats en els termes que han
plantejat, tècnics o socials, de l'estratègia, crec que aquesta és la característica fonamental com
he dit abans, les diverses estratègies funcionen quan som capaces d'aconseguir grans consensos
i aquesta ciutat requereix i mereix que fem aquest esforç per a trobar quals són els punts
fonamentals per a un model de ciutat que responga als reptes que tenim i que s'han plantejat des
de diferents instàncies i per tant agrair-vos molt el plantejament en aquest moment que siga de
col·laboració ja que em sembla que és absolutament imprescindible.

Destacar dues coses, parlaves Fernando (Giner) de mesurar els resultats, això l'estratègia
ho ha d'incorporar, això es vincula amb el que plantejava Jose Ignacio Pastor de treballar en
una bateria d'indicadors que ens consta que tenim molts, s'està treballant també a nivell
nacional i internacional sobre aquest tema i la qüestió és definir quins són els indicadors que ens
permeten mesurar els avanços. És una qüestió molt tècnica d'altra banda, però que s'ha
d'incorporar sens dubte.

Preguntaves també de per el tema de les missions, i del treball que s'havia fet des de les
Naus per a formular les missions de la ciutat per a l'horitzó 20-30. Aquest és un dels treballs que
jo no he fet explícitament, però és un dels treballs amb els quals ja comptem i per tant molt
interessant de la ciutat des de tres perspectives diferents i és un dels treballs que hem
d'incorporar a la formulació de l'estratègia, de fet quant a la manera de definir missions, etc.,
estem treballant amb Les Naus, per a veure de quina forma es pot articular el treball que ells
han fet, mes focalitzat en innovació social i urbana, per a veure quines implicacions té per a una
estratègia de ciutat.

Respecte als comentaris que feia Carlos Mundina, destacar la idea també molt important
de l'àrea metropolitana, que també ha sigut repetida per diverses instàncies, nosaltres anem fer
una estratègia de ciutat, perquè és l'àmbit en el qual podem desenvolupar una estratègia de
ciutat, però pensem que és imprescindible incorporar aquesta visió metropolitana i això voldrà
dir incorporar veus i actors metropolitans a l'estratègia, especialment en alguns àmbits
metropolitans que són molt clars, el tema de la mobilitat, és un, o el tema ferroviari que també
s'ha plantejat des d'altres intervencions, haurem d'incorporar veus metropolitanes als reptes que
tenim fins i tot plantejaments de perspectives metropolitanes, en l'elaboració de les polítiques.

Respecte al tema que plantejava Toni Pla, de baixar-lo a les Juntes Municipals com a part
del procés, hem parlat d'estratègia de ciutat però l'hem de particularitzar en els diversos
districtes i recollir el missatge que es deia quant a veure els resultats, que és alguna cosa que
impregna el plantejament, no vull fer una reflexió merament teòrica sinó volem concretar-ho en
coses que es posen en pràctica, recollir aquest comentari.

I sobretot una idea que pense que ha estat present en moltes intervencions que és la idea
de tractar aquesta burocratització excessiva, que pot ser una barrera en la participació, per tant
és una qüestió que hem de considerar en la pròpia forma en el procés d'elaboració de
l'estratègia, i donar-li una mica de frescor, que siga una participació més fresca no tan
burocratitzada. I ací us plantege que continueu sent positius, estem hui ací precisament per a
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recollir aquest tipus de propostes que faciliten des dels diferents actors que som ací, les maneres
d'involucrar-se en totes les formes de participació, per tant les propostes, benvingudes en aquest
sentit .

Aquestes són les coses que m'agradaria destacar per a tancar el tema, sí que pot ser, la
proposta concreta de creació d'un grup de treball, no se si voleu que l'assumim com a tal, seria
possible crear-la perquè el reglament l'estableix en forma de comissió de treball, també recollir
la idea que no falte cap, podríem recollir la idea, si us sembla bé, aprovar la constitució
d'aquesta comissió, i deixar un termini de deu dies perquè qui vulga puga proposar a una
persona perquè forme part d'aquesta comissió, que pot ser un membre del Consell Social de la
ciutat o algun en qui delegue. Deixem un termini de deu dies, per a això, i constituïm aquesta
comissió de treball per a donar-li contingut, per a poder començar ja a treballar en una
interlocució més directa i més, sense tant formalisme com té la convocatòria el Consell Social i
per a dialogar sobre processos d'elaboració de l'estratègia.

Ho fem d'aquesta manera? Estem tots d'acord? Si. Bé. Doncs moltes gràcies per part
meua.”

La Sra. Valía le agradece su intervención al Sr. Peris y concluye las intervenciones en este
punto señalando lo siguiente:

Yo diría que el primer gran encargo que tiene el Consejo Social, contribuir de una manera
activa a una estrategia de ciudad que creo que además debe de ser uno de los fundamentos de la
razón de ser del Consejo Social. Me gustaría trasladaros que estamos totalmente dispuestos a
acometer cambios profundos en el funcionamiento y las dinámicas del Consejo Social para que
sirvan para este tipo encargos, pues evidentemente es una estructura que no está todavía testada
para contribuir de forma directa a este tipo de encargos que para mí son fundamentales y que se
basen en las aportaciones iniciales al Consejo Social de la ciudad así que también, en ese
sentido todas las aportaciones sobre el funcionamiento para mejorar las dinámicas del Consejo
Social son bienvenidas e iremos adecuando la estructura al funcionamiento y las dinámicas a
este tipo de encargos que vendrán más durante este mandato seguro.

El Consell Social de la Ciutat queda assabentat de la "Estratègia Urbana València 2030"  i
de conformitat amb el que es disposa en l'article 78 del Reglament Transparència i Participació
Ciutadana, aprova  per unanimitat el següent 

ACORD

Primero. Crear una comisión de trabajo para la “Estrategia Urbana València 2030”.

Segundo. Conceder un plazo de 10 días hábiles a las personas, entidades, instituciones y
grupos políticos que integran el Consejo, para que si están interesados en participar lo indiquen
mediante correo electrónico a la dirección que se le indicará.

Tercero. Desde la Secretaría del Consejo se comunicará este acuerdo a sus integrantes y se
indicará la dirección de correo a la que puede dirigirse.
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##ANEXO-1738964##

ESTRATÈGIA URBANA VALÈNCIA 2030 

Una agenda sostenible per a la ciutat que volem 
Versió: 1.4. Data: 18 de febrer de 2020 
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1. INTRODUCCIÓ. LA CIUTAT QUE VOLEM 

Des de diferents instàncies polítiques, socials i econòmiques s’ha posat de manifest la 
necessitat de repensar el model de ciutat de València. Són tres les raons fonamentals. En 
primer lloc, que fa més de 20 anys que a penes s’ha plantejat cap reflexió d’aquesta índole; 
en segon, que quan s'ha fet ha sigut des de perspectives limitades i parcials sense un 
enfocament global i, en tercer, que els canvis socials, econòmics, climàtics i tecnològics 
actuals ens obliguen a repensar la ciutat des de les seues diferents perspectives, així com a 
identificar els reptes de futur que la ciutat i la seua governança hauran d'afrontar. Per això, 
la creació d’un espai de reflexió estratègic i una estructura organitzativa per definir e 
impulsar quin model de ciutat volem i quins han de ser els seus àmbits i eixos principals 
esdevé una qüestió clau per al futur de la ciutat. 

Es tracta de crear un espai de reflexió, deliberació i actuació compartit per tal d’integrar els 
plantejaments de les diverses institucions i entitats públiques, privades, socials, ciutadanes, 
acadèmiques i culturals sobre el futur de la ciutat. L’objectiu es elaborar un pla estratègic 
amb visió a llarg termini i àmpliament consensuat que aborde els problemes de la ciutat 
real aportant una perspectiva de conjunt i fent èmfasi en els elements de caràcter 
transversal. Tot i que es tracta de un pla de ciutat, es ineludible assolir una visió 
metropolitana en el seu desenvolupament per tal d’incorporar els elements fonamentals 
que s’estableixen en la relació de la ciutat amb el seu entorn proper. Així mateix, tot el 
procés estarà orientat a afrontar els grans reptes actuals derivats de la situació 
d’emergència climàtica i la creixent desigualtat social com a referents per a un 
desenvolupament econòmic sostenible, integrador, inclusiu, innovador e intel·ligent que 
avançe en la transformacions del model de ciutat en les seues diferents vessants. 

El procés s’elaborarà amb un esperit de col·laboració i diàleg entre actors per tal d’integrar 
un ampli espectre de visions sobre el present i el futur de la ciutat i, al mateix temps, 
aconseguir que el pla siga un instrument viu, que aporte inputs als participants i evolucione 
amb els seus plantejaments. Incorporarà la perspectiva de la quíntuple hèlix amb la 
participació d’actors provinents dels cinc àmbits següents: administració pública, sector 
privat, societat civil, universitats-centres d’investigació i mitjans de comunicació. 

La planificació estratègica de la ciutat ha d’anar més enllà de l’elaboració d’un document en 
forma de pla. En aquest sentit, el procés és en si mateix tan valuós com el propi resultat. 
Per tant, aspirem a desenvolupar un procés ampli i enriquidor en el qual el diàleg i la reflexió 
no es plantegen en termes teòrics i generals sinó que es recolzen en experiències concretes 
desenvolupades pel conjunt d’actors per tal de demostrar noves aproximacions, construir 
capacitats i testejar la viabilitat de regles i principis que posteriorment poden ser replicats 
a major escala com a part de l’estratègia de ciutat. Així, la planificació es planteja com un 
procés de planificació-acció recolzat en projectes demostratius per a desenvolupar 
estratègies innovadores que ens permeten afrontar els grans reptes col·lectius de la ciutat. 
No es tracta tant d’elaborar una estratègia abstracta i general, com de desenvolupar 
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projectes estratègics demostradors que assenten nous conceptes, pràctiques i fórmules 
organitzatives e interinstitucionals que pugen ser posteriorment escalades i replicades 

En resum, es combinarà una visió global i local per tal de desenvolupar un procés amb les 
següents característiques centrals:  

1. Mirada a llarg termini 
2. Perspectiva de conjunt i èmfasi en els elements transversals 
3. Visió metropolitana 
4. Col·laboració i diàleg entre actors: administració pública, sector privat, societat civil, 

universitats i mitjans de comunicació 
5. Reptes clau: Emergència climàtica i reducció de la desigualtat 
6. Planificació-acció i orientació a la implementació 

2. REFERENTS PER A UN MODEL DE CIUTAT 

2.1. Els objectius de desenvolupament sostenibles (ODS) 

En l'Assemblea General de l'ONU de 2015, 193 estats membres de les Nacions Unides van 
adoptar per unanimitat l'Agenda 2030 per al Desenvolupament Sostenible que conté 17 
Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) a ser aconseguits d'ací a 2030. Els ODS, 
que van entrar en vigor al gener de 2016, són un conjunt d'objectius, metes i indicadors 
d'aplicació universal que fixen resultats quantitatius en les tres dimensions —social, 
econòmica i ambiental— del desenvolupament sostenible. En abordar qüestions crítiques 
relatives a la sostenibilitat, com la pobresa, canvi climàtic, desigualtat, desenvolupament 
econòmic i protecció dels ecosistemes, els ODS seran implementats en tots els països, a les 
diferents escales territorials.  

Les ciutats i els assentaments urbans seran clau per a aconseguir els ODS mundials. Els ODS 
entren en vigor en un món cada vegada més urbà, ja que més de la meitat de la població 
mundial ja viu a les ciutats. La urbanització ha generat alguns dels majors reptes per al 
desenvolupament en el món, però també brinda enormes oportunitats per a impulsar el 
desenvolupament sostenible.  

Concretament, l’ODS 11 reconeix el paper fonamental de la urbanització per al 
desenvolupament sostenible i insta a “aconseguir que les ciutats i els assentaments humans 
siguen inclusius, segurs, resilients i sostenibles ”. Per a als dirigents locals que treballen per 
a millorar la qualitat de vida en entorns urbans, els ODS ofereixen un full de ruta per a 
aconseguir un desenvolupament urbà més equilibrat i equitatiu. Totes les ciutats aspiren a 
incrementar la prosperitat, promoure la inclusió social, així com també augmentar la 
resiliència i la sostenibilitat ambiental. D'aquesta manera, els ODS capten gran part de 
l'agenda política de pràcticament totes les ciutats. Quan aquests objectius estan alineats 
amb els marcs existents de planificació i amb les prioritats del desenvolupament, poden 



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 +

yv
a 

LQ
kL

 V
rY

i 
M

Q
i5

 A
H

JV
 a

z2
8
 Q

8
w

=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARIA GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I
DEL PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 10/01/2022 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 2 DE MARÇ DE 2020 50

PLA ESTRATEGIC VALENCIA 2030_Marc General_V14 

4 
 

enfortir els resultats en matèria de desenvolupament i proporcionar recursos addicionals 
per als governs locals. 

2.2. L’agenda Urbana 

L’Agenda Urbana es la concreció a nivell de ciutats dels compromisos assolits a nivell 
internacional a través de l’Agenda 2030 i els Objectius de Desenvolupament Sostenible 
(ODS), d’acord amb els continguts de la Nova Agenda Urbana de Nacions Unides (Declaració 
de Quito de 2016) i l’Agenda Urbana Europea (Pacte d’Amsterdam de 2016), així com els 
aspectes desenvolupats a la Cimera del Clima de París de 2015. 

L’Agenda Urbana Española va ser aprovada pel Govern d’Espanya al 2019 i es considerada 
una de les polítiques fonamentals per al compliment dels ODS. Estableix un diagnòstic 
general així com unes directrius clares per a orientar les polítiques urbanes arreu de l’estat 
espanyol a través de 10 objectius estratègics a nivell urbà. I sobre tot, fa palès la necessitat 
d’una visió estratègica e integral de les polítiques urbanes així com de l’actualització dels 
mecanismes d’intervenció: 

“Mai en la història de la humanitat les ciutats havien tingut el protagonisme que tenen 
hui. El món és urbà i la societat també. Per aquest motiu reptes globals de tota mena, 
socials, mediambientals, culturals, alimentaris i de salut, econòmics i, per descomptat, 
territorials hagen d'abordar-se dins de les ciutats i mitjançant estratègies de caràcter 
integrat i holístiques. Els tradicionals mecanismes d'intervenció, tant sobre la ciutat, com 
sobre el territori, plantegen limitacions importants i marcs que ja estan àmpliament 
superats. La innovació permanent obri també nous espais d'oportunitat a noves maneres 
d'entendre la Ciutat i a noves formes d'intervenció sobre ella. I caldrà aprofitar-la.”  

Agenda Urbana Espanyola 2019 

L’element central de l’agenda ho conformen els aspectes relacionats amb al model de ciutat 
a desenvolupar, a través d’uns determinats valors que es reflecteixen en la definició d’una 
sèrie d’objectius estratègics. Aquesta reflexió sobre el model de ciutat es, i ha de ser, 
permanent en l’elaboració de l’agenda. I resulta d’especial interès per que posa en valor 
precisament el model de ciutat mediterrània com a un referent a preservar i desenvolupar.  

“Les ciutats espanyoles responen a un model urbà amb valors molt positius que convé 
preservar i potenciar. És la ciutat que respon al model mediterrani i que és compacta, 
densa, complexa, de grandària mitjana, amb mescla d'usos, que disposa d'espais urbans 
segurs i de relació que protagonitzen la vida en societat i que fomenten la diversitat 
social, cosa que facilita el desenvolupament i el benestar comuns. Aquests valors […] han 
sigut ignorats internament en els desenvolupaments urbans de la perifèria de moltes 
ciutats, amb esquemes anodins, aliens a la seua cultura i mancades d'identitat. I el que 
és més greu, han contribuït a augmentar la vulnerabilitat urbana, […] no tant com podria 
creure's a conseqüència de la crisi que s'inicia l'any 2007, sinó com a correlat de la 
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depressió de la ciutat existent, a canvi de l'aparent qualitat i prosperitat de les noves 
perifèries.”  

 

Figura 1: Objectius estratègics de l’Agenda Urbana Espanyola 
Font: Agenda Urbana Espanyola 

L’Agenda s’estableix com un conjunt de deu objectius estratègics que es desglossen en un 
total de 30 objectius específics altament interrelacionats entre si; així com en un conjunt de 
línies d’actuació en matèria normativa, de planificació, de governança, de finançament i 
d’intercanvi i difusió de coneixement. Incorpora també una sèrie d’indicadors per a facilitar 
la seua implementació així com una sèrie de pautes per tal de fer el seguiment i la revisió 
dels seus continguts. 

2.2.1. Per què l’Agenda Urbana a València? 

Treballar des de la perspectiva de l’Agenda Urbana aporta elements importants per a 
l’elaboració d’una planificació estratègica. Per una banda, proporciona un marc conceptual 
y de continguts clau per tal d’adreçar els grans reptes globals que afrontem com a ciutat 
des de la perspectiva del desenvolupament sostenible. Per altra, permet la flexibilitat 
necessària per a acomodar el procés d’elaboració i els seus continguts a la nostra realitat 
específica. 
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En aquest sentit, proporciona un paraigües de principis i valors que poden ser 
perfectament assumibles pel conjunt de forces polítiques de la ciutat. De entrada, es un 
marc adient per tal de construir consensos amplis que aglutinen a la gran diversitat d’actors 
que conviuen a la ciutat. 

Desenvolupar l’agenda urbana a València suposaria donar resposta a dues exigències clau. 
Per una banda la de les grans Instituciones internacionals con Nacions Unides o la Unió 
Europea i el seu èmfasis en la rellevància de les ciutats davant els reptes del canvi climàtic. 
Per altra, les de la gent de totes les edats, especialment les generacions més joves, que, des 
de el carrer de moltes ciutats del món, està demanant accions decidides per garantir el seu 
futur. Pensar el model de ciutat des de la perspectiva de l’agenda urbana es un compromís 
que respon a una exigència tant des de dalt com des de baix. Per tant, està perfectament 
alineada en la situació i les declaracions sobre l’emergència climàtica. 

Cal destacar també, que en paral·lel a l’agenda urbana de la ciutat, s’aniran elaborant 
instruments (normatius, financers, de planificació...) de l’agenda urbana a escala estatal i 
autonòmica, de les quals cal participar de forma activa i pionera, que podran ser molt 
rellevant a l’hora d’accedir a recursos. Es previsible que el finançament europeu a les ciutats 
a partir de 2020 es vincule al desenvolupament de agendes urbanes i marcs estratègics de 
ciutat, el que justifica encara més la importància de desenvolupar l’agenda. 

2.3. La planificació estratègica 

La planificació estratègica ha estat un instrument àmpliament utilitzat a l'àmbit local pels 
responsables polítics per tal de respondre i anticipar-se als reptes globals i a les profundes 
transformacions socials, polítiques, econòmiques, ambientals i culturals que han d'afrontar 
les ciutats. A tal fi, promou la participació de tots els actors per fer possible el consens entre 
interessos divergents i prioritzar decisions. Alguns exemples de plans estratègics els podem 
trobar a ciutats com Barcelona, Sevilla, Bilbao, Saragossa o Vitòria. 

Generalment, s’orienta a la planificació a mitjà i llarg termini de la ciutat, sol fer-se de 
manera participada tant per grups interns com externs a l’ajuntament, mitjançant 
l'organització de comités, la major part de les vegades de caràcter mixt i dirigits per experts 
en la matèria. A través de l’elaboració del pla es busca una legitimitat democràtica del seus 
continguts. Habitualment es diferencien quatre etapes:  

1. Diagnòstic extern i intern 
2. Establiment d'objectius a mitjà i llarg termini,  
3. Elecció de les estratègies a utilitzar i  
4. Execució i control de l'aplicació de l'estratègia i el seu grau d'adequació als objectius. 

En el Pla Estratègic de Santander s'indica que: “ha d'articular les estratègies i projectes de 
tots els actors i sectors de la ciutadania, per a desenvolupar les relacions de cooperació 
pública i privada i el compromís actiu de la ciutadania per a avançar col·lectivament cap a 
un futur possible i desitjable que hem definit de manera compartida”. El pla es defineix com 
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“una guia compartida entre els actors econòmics, socials i institucionals del territori per a 
posicionar a la ciutat en una situació de major desenvolupament humà, econòmic i social. 
Un pla estratègic assenyala la visió de futur de la ciutat, els eixos estratègics per a 
aconseguir-la i els projectes i programes més importants”. 

El Pla Estratègic Metropolità de Barcelona s'articula com un instrument per a: 

 Anticipar-se als reptes del futur 
 Facilitar els canvis necessaris per a afrontar aquests reptes 
 Promoure la participació de tots els actors implicats 
 Fer possible el consens entre interessos divergents 
 Prioritzar decisions 

L'objecte, bàsicament, és el posicionament de la ciutat en el futur i això comporta la 
definició d'uns eixos o línies estratègiques que potencien les fortaleses i les oportunitats, 
de la ciutat. Encara que, és obvi, convé indicar que tant la definició de les estratègies com 
els objectius han de tindre en compte la missió de l'organització de referència establida 
legalment, així com el conjunt de valors que han d'orientar i presidir l'actuació d'aquesta. 

En el cas de la ciutat de València, la planificació estratègica es necessària per tal d’enfrontar 
els reptes de futur i les seues implicacions en la governança municipal. Es un procés que ha 
d’estar orientat a construir una visió col·lectiva de la ciutat que volem de manera conjunta 
amb els diversos actors de la ciutat: societat civil, experts i tècnics, sector privat, 
universitats, mitjans de comunicació... Una visió que ha d’anar més enllà de la visó d’un 
govern particular per tal de ser una visió y un projecte de ciutat en el seu conjunt. Una visió, 
que ha d’entendre la ciutat desde una perspectiva integral més enllà de l’urbanisme. 

2.4. La transició ecològica 

En aquest marc, els estudis sobre transicions urbanes a la sostenibilitat aporten elements 
clau per a orientar un procés d’elaboració de l’estrategia urbana. Assumint que una de les 
característiques fonamentals dels problemes d’insostenibilitat a les ciutats contemporànies 
es la seua persistència, el pensament sobre transicions assumeix que la creació d’espais per 
al diàleg i la reflexió es un requisiti necessari pero no suficient per a avançar en la 
transformació urbana. Desde aquesta perspectiva, a més d’incorporar una òptica sistèmica 
a l’hora d’adreçar la comprensió i la resolució de les questions urbanes, resulta clau 
incorporar un plantejament de planificació-acció-aprenentatge basat en la innovació i la 
experimentació com a eines fonamentals per a avançar en la definició i concreció de les 
estratègies de transformació de la ciutat. La idea es treballar de manera inductiva, desde la 
práctica a la teoría, a través de proyectes pilots demostratius que generen aprenentatge i 
permeten testejar i desenvolupar noves idees, noves practiques i noves formes 
organitzatives en la pràctica per a la seua posterior replicacion. La clau per a aquesta 
perspectiva es la xicoteta escala com a espai més adient per a la innovació i  
l’experimentació en entorns mínimament controlats que pugen establir les bases per a una 
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posterior ampliació i replicació. L’experimentació a xicoteta escala es, desde aquesta 
perspectiva, l’estratègia més indicada per accelerar les transiciones urbanes a la 
sostenibilitat. 

2.5. La lluita contra les desigualtats i la defensa dels DDHH 

Al costat de l'emergència climàtica, i profundament connectat amb aquesta, l'altre gran 
repte es la lluita contra les desigualtats i la defensa dels DDHH en totes les seus vessants. 
Tant aquelles que fan referència a anar més enllà del creixement econòmic per a avançar 
en la equitat, com les relacionades amb el risc sobre drets i llibertats, o fins i tot, 
vulneracions que existeixen també en la nostra realitat urbana. Situar aquesta perspectiva 
en la planificació sobre el que vol ser aquesta ciutat i, per tant, en la definició de les seues 
polítiques públiques constitueix el compliment en matèria local dels compromisos 
internacionals adquirits per Espanya des de la seua vessant local. L'estratègia deu, per tant, 
tractar les manques en drets humans, la falta d'equitat, la pobresa o les discriminacions que 
afecten a determinats col·lectius, ja siga per situacions de manca material, pel seu origen o 
per l'exercici de les seues llibertats. 

3. ESTRUCTURA ORGANITZATIVA 

L'estructura organitzativa expressa la fórmula per a perfilar el model de ciutat i gestionar el 
procés de planificació per al desenvolupament del pla estratègic. D'una banda, ha de 
permetre recollir un ampli espectre d'opinions, visions i criteris sobre el present i el futur 
de la ciutat, i integrar en l'adopció de decisions estratègiques a tots els agents públics i 
privats els recursos dels quals i accions siguen necessàries per al futur desenvolupament 
dels projectes estratègics. D'altra banda, ha d'aconseguir que el pla siga un instrument viu, 
que aporte inputs als participants i evolucione al costat d'ells perquè s'assumisquen uns 
objectius estratègics d'interés comú. Tot això aconsella una estructura flexible que integre 
als participants més significatius en funció de les necessitats de les diverses fases del procés 
de planificació. 

L'elaboració del model de ciutat s'estructura, doncs, en una sèrie d'elements que han de 
permetre la integració dels diferents nivells de participació d'una manera ordenada i amb 
una diferenciació de funcions, on es possible establir les principals línies d'actuació, així com 
el desplegament i l'avaluació del pla. A continuació, es descriuen els principals elements de 
l'estructura organitzativa del pla. 
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Figura 2: Estructura organitzativa del pla 

Font: Elaboració pròpia 

3.1. Consell general 

És constituirà com el màxim òrgan de responsabilitat en la presa de decisions, tant del 
procés d’elaboració com del contingut del model de ciutat. Està conformat per una amplia 
representació de les institucions, organitzacions i entitats més representatives de la ciutat 
de València. En ell està representada la base social, política, econòmica i cultural de la ciutat, 
què impulsa i legitima l’elaboració i posada en pràctica del pla. Compta amb representants 
del més alt nivell de les administracions i organismes públics, organitzacions de la societat 
civil i del sector privat amb una amplia representativitat. Els seus membres ho son en tant 
que representants d’una institució, organització o entitat. 

La seua finalitat consisteix, bàsicament, en ser un òrgan assessor, de col·laboració i via de 
participació de la societat civil per al compliment dels objectius estratègics de la ciutat, 
inclosos els Objectius de Desenvolupament Sostenible i l’Agenda 2030. Les seues funcions 
són, a més a més, l’assessorament i canalització de la participació, el seguiment del seu 
desenvolupament i implementació, així com escometre quantes accions del pla els siguen 
assignades i promoure la cooperació entre els diversos actors urbans. 

La presidència del Consell General correspon a l’alcaldia de València. Es podran nomenar 
presidències honorífiques i vicepresidències si es considera adient. 

El Consell Social de la Ciutat tindrà un paper protagonsta en el procés, especialmente al 
periode transitori inicial mentre es constitueix el Consell General. El Consell Social de la 
Ciutat s’articulará amb el el Consell General i, en cualsevol cas, totes les organitzacions 
membres del primer ho seran també del segon, una volta es constitueixca. 
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A més, es comptarà amb persones a títol individual que, pel seu prestigi personal i 
credibilitat, aportaran una visió des de fora dels marcs institucionals i organitzatius. Es 
tracta de persones d'especial rellevància a la ciutat i que compten amb un especial 
reconeixement social per les seues trajectòries professionals o personals. Es buscarà una 
composició el més plural possible que incorpore persones d'àmbits com la cultura, l'art, la 
ciència, l'empresa, l'acadèmia, els esports o el compromís cívic… entre altres. La seua funció 
consistirà a aportar idees i continguts per al model de ciutat i servir com a referència pública 
per al debat sobre la València que volem. 

3.2. Comitè Executiu 

Serà l’òrgan executiu del pla i li correspondrà la implementació i control d’aquest. És el grup 
impulsor i promotor i tindrà una composició  mixta, amb membres de diversa procedència, 
que tenen com a denominador comú la seua rellevància per al desenvolupament de la 
ciutat. Tots els seus membres ho son també del Consell General. Desde el moment de la 
seua constitució, treballarà en coordinació directa amb el Comitè de Direcció i valida la 
composició dels grups de treballs, calendaris, agenda i temàtiques a tractar al Consell 
General. Debat els anàlisi obtingudes i presenta les conclusions al Consell General. 

3.3. Comitè de direcció 

El Comité de Coordinació del pla estarà confomat pel Coordinador d’Estrategies Urbanes i 
Agenda Sostenible, el Director d’Inicitives i Estratègia i el Director per a l’Agenda Urbana 
sota la dependència directa d’Alcaldia. Comptarà també amb el recolçament dels 
coordinadors de les diferents àrees de govern i del coordinador d’innovació organitzativa. 
S’encarrega de la coordinació general de les actuacions per al compliment de l’Agenda amb 
el recolçament administratiu d’una oficina de gestió. 

Decideix la composició dels grups de treball, marca els temps i pren les decisions operatives, 
calendari, agenda, ordena la realització dels treballs, proposa les qüestions a tractar. La seua 
principal missió és la direcció i coordinació del pla, atés que en aquste comité resideix la 
presa de decisions durant l’elaboració del pla. 

Les seues funcions principals consistiran en: 

 Realitzar el seguiment de les actuacions dels òrgans del pla per al compliment dels 
objectius estratègics de ciutat i de desenvolupament sostenible i l’Agenda Urbana 
2030. 

 Impulsar l’elaboració i desenvolupament de les estratègies, plans i projectes necessaris 
per al desenvolupament de la planificació estratègica. 

 Avaluar, verificar i difondre el grau d’avanç en el compliment dels objectius de l’Agenda 
València 2030. 

 Col·laborar amb la Generalitat Valenciana, la Diputació Provincial, el Govern d’Espanya 
i la Unió Europea en la interlocució internacional de la ciutat en matèria d’implantació 
de l’Agenda Urbana València 2030. 
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 Impulsar la elaboració dels sistemes de seguiment i d’informació i estadística necessaris 
per a  acreditar els avanços en la consecució dels objectius de l’Agenda. 

Comptarà amb suport tècnic per a garantir el funcionament ordinari del pla, procurar el 
desenvolupament d'aquest, donar suport a la resta d'òrgans, actualitzar-lo, generar i 
facilitar els espais de concertació, així com de promoure l'activitat dels grups de treball. 
Entre les seues tasques concretes estaran: 

 Establir la metodologia. 
 Elaborar calendari i pressupost. 
 Posar en marxa l’estructura organitzativa. 
 Dissenyar i posar en marxa l’estructura de comunicació i el procés de participació. 
 Donar suport a l’elaboració dels informes tècnics. 
 Donar suport logístic als òrgans del pla (Comissionat, Consell de Referencia, Grups 

de treball, etc.). 
 Seguiment del pla i la seua actualització permanent. 
 Coordinació dels grups de treball que es puguen crear, així com els grups d’experts 

i col·laboradors externs. 

3.4. Equip tècnic i experts temàtics i metodològics 

L’elaboració de l’estrategia urbana requereix d'unes tècniques i metodologies que han 
d'estar garantides pels experts en matèria de planificació estratègica per a garantir 
l'objectivitat i el rigor, proporcionant el marc professional i científic necessari. Estarà 
compost per experts en les diferents àrees temàtiques clau del model de ciutat (urbanisme, 
energia, agroalimentació, economia, mobilitat…) que donaran suport al Comité Executiu i 
al Comité de Coordinació en el procés d'elaboració tant a nivell de contingut com de 
metodologia. El seu paper és assegurar la coherència del procés i la qualitat de les anàlisis i 
les conclusions emeses al llarg del procés. Això evita caure en apreciacions poc rigoroses i 
localistes, i aporta idees fresques per part de persones que amb referents més amplis i 
coneixements sobre altres experiències a nivell internacional.  

3.5. Grups de treball 

El Pla Estratègic s’articula en relació a una serie de reptes estratègics amb un marcat 
caràcter transversal. Per a cada repte es crearà un grups de treball. Són l’espai de debat i 
diàleg on es canalitza la participació ciutadana, per la qual cosa hauran d’articular-se de tal 
manera que puguen respondre a les inquietuds, suggeriments, demandes i expectatives de 
la ciutadania en general. La seua composició serà mixta i atendrà als plantejaments de la 
quíntuple hèlix, pel que incorporarà actors dels següents àmbits: administració pública, 
sector privat, societat civil, acadèmica e investigació i mitjans de comunicació. En el si 
d’estos grups es debatran els assumptes de la ciutat des d’àmbits i perspectives 
intersectorials amb una vocació per adreçar les temàtiques des de la superació dels 
compartiments estancs i la incorporació de la transversalitat. La seua estructura es composa 
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normalment, d’una direcció, una secretaria i membres de caràcter permanent i temporal, 
en funció dels assumptes a tractar. 

Constitueixen, d'aquesta manera, el centre de la reflexió i aporten les premisses de les 
decisions estratègiques. Són l'espai clau per al diàleg i la deliberació entre els diferents 
actors involucrats. Tenen per objectiu analitzar els temes crítics, aclarir les discrepàncies, 
fixar i desenvolupar estratègies i, si així s'estableix, fer seguiment de la implementació de 
les accions proposades. Els grups de treball incorporen tant a membres de les entitats 
vinculades a la temàtica en qüestió, com a experts que aporten la seua experiència i 
coneixement. Habitualment estaran coordinats per un dels experts temàtics que donen 
suport al procés i comptaran amb membres de les diferents institucions i organitzacions del 
Consell General. Una de les seues tasques fonamentals es impulsar i promoure els projectes 
demostratius vinculats al repte corresponent. 

4. EL PROCÉS D’ELABORACIÓ 

La planificació estratègica de la ciutat va més enllà de la simple elaboració d’un pla d’acció. 
La planificació estratègica es un procés de diàleg i interacció entre tots els actors clau de la 
ciutat per a reflexionar sobre quina és la València que volem. En aquest sentit, el procés de 
planificació és en si mateix tan valuós com el resultat. Aspirem, doncs, a desenvolupar un 
procés ampli i enriquidor en el qual el diàleg, la innovació i l’experimentació pose les bases 
d’un aprenentatge mutu per a definir les estratègies que ens permeten afrontar els grans 
reptes col·lectius que com a ciutat tenim: canvi climàtic, justícia social, desenvolupament 
econòmic... Tot això des del respecte i apreci per la diversitat de formes en que vivim 
quotidianament a la ciutat. 

En general, les metodologies de planificació del desenvolupament inicien el procés amb una 
identificació o diagnòstic de la situació; posteriorment generen metes i objectius acords 
amb la realitat diagnosticada i amb vocació de transformació; seguidament elaboren 
propostes per a alcançar tals objectius en forma de plans d’acció; estableixen un sistema 
d’indicadors per al seu seguiment i finalment, executen les actuacions del pla amb els 
pertinent processos d’avaluació. Esta seqüència tan lineal requereix d’una matisació doncs, 
en contra del que tradicionalment s’ha plantejat, la planificació estratègica és un procés 
complexe en el qual reflexió i acció es solapen i nodrixen mútuament. En el nostre cas, hem 
adaptat aquests principis metodològics generals en una proposta concreta que es basa en 
el diàleg i l’acció com a base per al desenvolupament de l’estratègia.  

En aquest apartar s’analitzarà breument el procés en el que s’ha d’articular l’elaboració del 
model de ciutat, una vegada hem vist la seua estructura i configuració. Dit açò, tot procés 
que comporta una elaboració complexa requereix desagregar-se en una sèrie de passos ben 
estructurats que donen un resultat final. Per a això, l’elaboració de l’estratègia requereix 
seguir una metodologia que a grans trets ve a succeir-se en una sèrie de fases que descrivim 
a continuació. 



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 +

yv
a 

LQ
kL

 V
rY

i 
M

Q
i5

 A
H

JV
 a

z2
8
 Q

8
w

=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
SECRETARIA GENERAL I DEL PLE - SECRETARIA GENERAL I
DEL PLE

HILARIO LLAVADOR CISTERNES 10/01/2022 ACCVCA-120 83350118083644439662
162782211465704732

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 2 DE MARÇ DE 2020 59

PLA ESTRATEGIC VALENCIA 2030_Marc General_V14 

13 
 

4.1. Inici del procés i contactes 

El procés de planificació serà engegat amb l’acord col·lectiu de tot el conjunt d’institucions 
i organitzacions que comparteixen la necessitat d’articular una reflexió conjunta sobre el 
model de ciutat per a poder coordinar tot el conjunt d’iniciatives públiques, privades i 
ciutadanes per a afrontar els reptes principals de la ciutat. Aquesta primera fase consisteix, 
per tant, en identificar a tots els actors rellevants i articular la seua implicació en el procés, 
així com a posar en funcionament l’estructura organitzativa del pla.  

En aquest primer moment es farà un anàlisi de les diverses estratègies existents a 
l’ajuntament per tal d’assolir una visió  de conjunt dels diferents reptes i eixos estratègics 
que l’ajuntament ha definit al llarg dels últims anys.  

4.2. Conferències estratègiques  

Al llarg de tot el procés realitzarem tres conferències estratègiques que serviran com a punt 
de trobada de tots els actors involucrats en el procés. La primera d’elles serà per a donar 
l’impuls necessari a l’inici del procés. La segona per a reflexionar i debatre sobre tota la 
informació que s’ha generat en l’elaboració del diagnòstic tècnic, el debat públic i el procés 
de participació; així com a per a aprovar els grans reptes estratègics. La tercera es realitzarà 
per a concloure les anàlisis i aprovar el pla d’acció. 

4.3. Diagnòstic prospectiu 

L’elaboració d’un diagnòstic és el punt de partida de qualsevol procés de planificació. 
Bàsicament és un procés de coneixement de la realitat sobre la qual es va a intervindre. 
Començarem el procés, per tant, amb l’elaboració d’un diagnòstic expert en el qual 
s’analitzen les diferents dimensions de la ciutat. En la línia d’allò que planteja l’Agenda 
Urbana Espanyola, s’analitzaran qüestions com ara: territori i usos del sòl, revitalització de 
la ciutat existent, gestió sostenible de recursos i economia circular, mobilitat, cohesió social 
i equitat, economia urbana, vivenda, energia, agroalimentació, innovació i digitalització, 
governança... entre altres. 

La idea és elaborar un diagnòstic que no siga descriptiu sinó prospectiu. Es a dir, que 
mitjançant l’anàlisi de sistemes complexes i de les ferramentes pròpies de la prospectiva 
estratègica, faça una anàlisi de tendències i dependències per a definir els escenaris 
possibles i delimitar les diferents trajectòries urbanes possibles. Este diagnòstic expert 
haurà de sevir com a base per informar la presa de decisions estratègiques. 

4.4. Debat públic 

En paral·lel al diagnòstic tècnic s’articularà un debat públic de gran abast, baix el lema “La 
València que volem” (...o similar). La idea és arribar a la gran majoria de persones que viuen 
a la ciutat per a donar-los trasllat dels debats i les temàtiques que s’estan tractant en el 
procés. 
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Per a això, es desenvoluparà un pla de comunicació que inclourà els següents elements: 

 Premsa i mitjans de comunicació. Es tractarà d’arribar a un acord amb els principals 
periòdics de la ciutat per a traure una sèrie d’articles d’opinió sobre “La València que 
volem”. L’objectiu es que es publiquen (al voltant de) cinquanta articles d’opinió de 
diferents persones per a mostrar públicament els diferents posicionaments sobre el 
futur de la ciutat. 

 Pàgina web. En ella s’inclouran tots els documents i tota la informació que es vaja 
elaborant en el procés. A més, es gravaran (al voltant de) cinquanta vídeos amb 
cinquanta persones explicant com els agradaria que fora València en l’any 2030 (alguna 
d’estes persones podria ser del Comité de Referència). Així mateix, es donarà la 
possibilitat de que qualsevol institució u organització grave i puje a la web un vídeo 
propi. 

 Cicle de conferències i debats temàtics. Organitzades en coordinació amb altres 
entitats, es dedicaran a abordar els temes més notoris o controvertits del futur de la 
ciutat. S’organitzaran en col·laboració amb ràdios o televisions per a una major difusió. 

 Xarxes socials. Un equip de xarxes s’encarregarà de difondre tot el procés i tots els 
continguts que es vagen generant en les xarxes socials. 

4.5. Procés de participació 

En paral·lel al diagnòstic tècnic i al debat públic, obrirem un procés de participació ciutadana 
amb la idea de recopilar l'ampli ventall de punts de vista i plantejaments sobre el futur de 
la ciutat per part de la societat civil i la ciutadania. Això ho farem a través de les següents 
formes: 

 Consell Social de la Ciutat, Consells Consultius i Juntes Municipals de Districte. Hauran 
de ser els espais clau de participació institucional per a traslladar les seues 
contribucions al model de ciutat. Se'ls sol·licitarà la realització d'aportacions al model 
de ciutat per a incorporar les diverses perspectives de cadascun dels consells (dona, 
acció social, joventut, medi ambient, immigració i interculturalitat…). Se'ls suggerirà la 
creació d'un grup de treball específic que trasllade les seues conclusions al Comité 
Executiu del pla. 

 Jornades de treball. Des de l'Ajuntament es donarà suport perquè diverses entitats 
organitzen jornades de treball per a la reflexió i l'elaboració de propostes relacionades 
amb el model de ciutat. Es tractaria d'entitats com el Col·legi d'Arquitectes o 
d'Economistes, la Cambra de Comerç, la Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes, la 
Federació d’AMPA, COCEMFE… entre altres. S'estimularà especialment que 
organitzacions vinculades amb els col·lectius més vulnerables de la ciutat puguen 
organitzar jornades per a fer-nos arribar les seues conclusions. 

 Projecte experimental: 10 col·legis + 10 instituts + 10 facultats/escoles universitàries. 
Per a recollir articuladament el punt de vista dels estudiants de la ciutat sobre el futur 
d'aquesta. 

 Iniciatives de goberm obert per a que la ciutadania colabore de manera activa en la 
definició de l’estratègia de ciutat. 
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4.6. Sistematizació i devolució de tota la informació 

Una vegada recopilada tota la informació generada en el diagnòstic tècnic, el debat públic i 
la participació ciutadana, es procedirà a ordenar i sistematitzar tota la informació per a 
identificar on estan les qüestions clau per al model de ciutat. Tota aquesta informació es 
retornarà a les persones participants a través de diferents mitjans de comunicació (web, 
premsa i xarxes) i especialment en la segona de les conferències estratègiques on es 
definiran les línies estratègiques clau i s'impulsarà la creació dels grups de treball. 

4.7. Grups de treball 

Els grups de treball són el marc principal on s'elabora el pla d'acció estratègic. Constitueixen 
un espai adequat per a la discussió i la negociació perquè són prou amplis com per a garantir 
una representació plural, però prou compactes com per a funcionar operativament. Els 
participants habitualment hauran estat vinculats amb les fases anteriors del procés i per a 
formar part del grup de treball, han de comprometre temps i energia suficient per a assistir 
regularment a les reunions i elaborar el treball pertinent. 

Els membres participen en qualitat de representants d'una institució u organització 
concreta, per la qual cosa el seu paper consisteix a aportar les idees, punts de vista, 
informació, propostes, coneixement i interessos de l'organització a la qual representen. 
D'aquesta manera, els grups de treball es converteixen en plataformes adequades per a 
abordar els problemes que transcendeixen les fronteres departamentals u organitzatives. 
Un grup de treball és un espai de reflexió i d'anàlisi, però també una plataforma de 
negociació i de resolució de conflictes. No està confinat a accions a curt termini, sinó que 
articula visions i formula estratègies a llarg termini. Com a part del procés de treball, els 
grups definiran, elaboraran e impulsaran la posada en marxa de projectes demostratius per 
tal de validar les noves aproximacions que es proposen. 

La formulació d'estratègies resulta així conseqüència del procés de discussió, acció, 
aprenentatge, intercanvi i negociació entre els diferents actors clau. Això inclou l'avaluació 
i priorització de les principals opcions, la valoració dels recursos disponibles i les possibilitats 
d'implementació i l'obtenció d'un acord que facilite la consecució de suports i la 
mobilització de recursos. 

4.8. Projectes demostratius 

Tot i que els projectes solen ser considerats com el resultat final de les negociacions del 
procés de planificació, hi ha fortes raons per iniciar projectes demostratius en les fases 
anteriors per tal d’adreçar els reptes específics que s’han identificat colectivament. A més 
de catalitzar el suport polític i social així com guanyar credibilitat, els projectes demostratius 
són útils per demostrar noves aproximacions, construir capacitats i testejar la viabilitat de 
regles i principis que posteriorment poden ser replicats en altres àrees geogràfiques o a 
major escala. Un projecte demostratiu és un projecte d'inversió a petita escala que pot ser 
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implementat amb relativa agilitat i proporciona resultats tangibles. Permet testejar noves 
aproximacions i proporciona valuoses lliçons apreses. Els projectes demostratius 
proporcionen l'oportunitat als diferents actors d'aclarir en una situació real on i com poden 
cooperar de manera eficaç per abordar les preocupacions clau. Permeten centrar-se en la 
implementació sense dedicar excessius esforços en assegurar el finançament. Són 
especialment adequats per a un disseny participatiu i són útils per a identificar colls 
d'ampolla, problemes institucionals, dificultats de gestió i altres qüestions clau per a la 
posterior ampliació. 

L'experiència dels projectes demostratius proporciona una prova clara de l'habilitat dels 
diferents actors per treballar junts en termes d'intercanvi d'informació, negociació de regles 
i procediments, col·laboració amb nous partners, coordinació d'accions i pressió per 
generar els necessaris canvis institucionals. 

Els projectes demostratius es podran articular al voltant del concepte de Urban Living Labs. 
Aquestos brinden la possibilitat de treballar participativament i generar processos 
d'aprenentatge col·lectiu per a desenvolupar i testejar noves tecnologíes, productes, serveis 
o pràctiques per tal de produir solucions innovadores davant dels reptes del canvi climàtic 
i la sostenibilitat urbana, alhora que incideixen sobre els mecanismes de governança 
necessaris per habilitar la col·laboració entre els actors interessats per a la implementació i 
l'escalat de les propostes desenvolupades. 

4.9. Aprovació del pla 

Una vegada els grups de treball han elaborat les seues propostes, aquestes s'integraran en 
un únic document que constituirà el Pla Estratègic València 2030 i que reflectirà el model 
de ciutat. Aquesta integració serà a càrrec del Comité Executiu, el Comité de Coordinació i 
l'equip d'experts temàtics i metodològics (entre els quals estaran els coordinadors dels 
diferents grups de treball). Una vegada articulat el pla, aquest es traslladarà a discussió en 
la tercera conferència estratègica i se sotmetrà a debat i aprovació per part del Consell 
General. 

4.10. Sistema de governança 

Una vegada el pla ha sigut formulat, la implementació de les estratègies seleccionades es 
desenvoluparà a través d'intervencions diverses, emprant un ampli rang d'instruments. Des 
del punt de vista de la gestió del programa i en paral·lel al seu esquema flexible 
d'implementació, resulta essencial disposar d'un sistema efectiu de monitoratge i avaluació 
dels avanços en el marc d'un sistema ampli de governança. Per a això es desenvoluparan 
una sèrie d'indicadors i es crearan els espais de governança del pla per a una correcta 
rendició de comptes sobre els avanços en la implementació de les actuacions. D'aquesta 
manera es facilitarà que els diversos actors puguen influir en les decisions que s'adopten 
sobre aquest tema.  
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I, com que no hi ha més assumptes a tractar, a les 19 hores i 50 minuts, la presidència alça
la sessió, de la qual s’estén la present acta que firma la presidenta i que jo,el secretari, certifique.
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